
1 de  45 

 
PLE DE L’AJUNTAMENT  

 

 
Sessió Ordinària                                                                     Dijous, 25 d’octubre de 2012 
Acta núm. 11                                                                                                       1a. convocatòria 
 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: Sr. JOAQUIM BALSERA GARCIA. 
 
Regidors/Regidores: Sr. VÍCTOR CARNERO LÓPEZ, Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ, 
Sra. APOLONIA HERRERA ZAMORA, Sr. JOSÉ FCO. OBISPO VALLECILLOS, Sr. 
GERMÁN AGUSTÍ SANCHÍS, Sr. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, Sr. MIQUEL-ÀNGEL 
DÍAZ NARANJO, Sra. MAITE MARTÍ ALBERT, Sr. JOSEP LLOBET NAVARRO, Sr, 
SERGIO ENGLI IZQUIERDO, Sra. MÓNICA PARÉS CENTENO, Sr. JOSÉ-ANTONIO 
SÁEZ LÓPEZ, Sr. RAMON CASTELLANO I ESPINOSA, Sr. ANTONI RAFANELL I 
AMAT, Sr. GABRIEL MARTORELL I VIVES, Sra. EMMA BLANCO ANGUERA, Sr. 
FRANCISCO JAVIER GARCÍA GALCERAN, Sr. ANDREU PÉREZ I LORITE, Sr. JORDI 
CALATAYUD I SANCHÍS, i Sr. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ GINER.  
 
Funcionaris: 
Secretari accidental: Sr. Joaquín García Lorca. 
Interventor : Sr. José Mª Garcia Pascual. 
Adjunta a la Secretaria: Sr. Elena Benítez Espinosa. 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va 
reunir el Ple de l'Ajuntament el dia vint-i-cinc d’octubre de dos mil dotze, en sessió ordinària, 
primera convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, alcalde-president, 
concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari accidental, 
Sr. Joaquín García Lorca. 
 
Els Srs. RAMON CASTELLANO i ANTONI RAFANELL es van incorporar a la sessió 
després d’haver començat aquesta, en el moment que a l’acta s’indica. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les divuit hores dos minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 
 

1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 
 
Aprovar l’acta de la sessió anterior núm. 10 de data 27 de setembre de 2012.  
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PART RESOLUTIVA DEL PLE  

 
 
 

2 - MODIFICACIÓ RÈGIM  DE CELEBRACIÓ DE SESSIONS  
DE LA JUNTA DE GOVERN LOCAL  

 
Modificar el règim de celebració de sessions de la Junta de Govern Local, acordada pel Ple 
de 30 de juny de 2011, que quedarà de la següent manera: 
 
“La Junta de Govern, celebrarà sessió ordinària cada dues –o excepcionalment tres- setmanes 
(en divendres). Això sense perjudici de les sessions extraordinàries que l’Alcaldia pogués 
convocar. 
 
Per exercir les funcions d’assistència, es reunirà quan l’alcalde ho determini. 
 
Els restants aspectes de la Junta estan regulats en els Art. 29 a 32 i 80 a 82 del ROM”. 
 

---------- 
Els srs. CASTELLANO i RAFANELL s’incorporen a la sessió. 

---------- 
 
 
3 - ACORD DE PLE DE L’AJUNTAMENT, COM A JUNTA GENER AL DE LA 
SOCIETAT MERCANTIL MUNICIPAL GAVANENCA DE TERRENYS I IMMOBLES, 
SA. (GTI,SA.), RELATIU AL CESSAMENT DEL SR. JOAN AN TON BRUNA I 
ROSICH, COM A MEMBRE DEL CONSELL D’ADMINISTRACIÓ DE  LA SOCIETAT 
I AL NOMENAMENT DEL SR. EDUARD GIL CARBÓ, COM A NOU  CONSELLER 
 
PRIMER .- Disposar el cessament del Sr. JOAN ANTON BRUNA I ROSICH, com a 
membre del Consell d’Administració de la societat municipal GAVANENCA DE TERRENYS 
I IMMOBLES, SA. (GTI,SA.), a l’empara del que es preveu a l’article 9 dels seus Estatuts i a 
l’article 223 del Real Decreto Legislativo 1/2010, de 2 de julio, por el que se aprueba el texto 
refundido de la Ley de Sociedades de Capital. 
 
SEGON.- Nomenar, per cobrir la vacant produïda, el Sr. EDUARD GIL CARBÓ,  de 
nacionalitat espanyola, nascut el dia ____________, amb domicili a_____________, i amb 
DNI, núm. _________. 
 
El nomenament es fa pel període pendent de complir pel conseller substituït. La separació 
podrà ser acordada en qualsevol moment per la Junta General (Ajuntament en Ple). El 
nomenament haurà d’ésser acceptat per l’interessat mitjançant compareixença davant el 
Secretari de l’Ajuntament, amb declaració –a més—de què no està sotmès a cap dels supòsits de 
prohibició establerts en l’article 213 del Real Decreto Legislativo 1/2010, de 2 de julio, por el 
que se aprueba el texto refundido de la Ley de Sociedades de Capital, ni a cap classe 
d’incompatibilitat, en especial les de la Ley 5/2006, de 10 d’abril. 
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TERCER.-  Facultar expressament el president del Consell d’Administració Sr. Joaquim 
Balsera García, a més del secretari del Consell Sr. Juan José Bernal Cid, conforme als articles 
108.1 i 109.1.a) del Reglament del Registre Mercantil, per a procedir a l’execució, interpretació 
i esmena dels acords adoptats, en especial per a la seva formalització, elevació a instrument 
públic si s’escau, i inscripció en el Registre Mercantil. 
 
L’acord va ser adoptat per divuit (18) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 3 CiU i 2 ICV-EUiA), cap en 
contra i tres (3) abstencions (2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 
 
4 - ACORD DE PLE DE L’AJUNTAMENT, COM A JUNTA GENER AL DE LA 
SOCIETAT MERCANTIL MUNICIPAL PRESTACIÓ DE SERVEIS A L CIUTADÀ, SA, 
(PRESEC, SA), RELATIU AL CESSAMENT DEL SR. GERMAN B ARRENA CASERO, 
COM A MEMBRE DEL CONSELL D’ADMINISTRACIÓ DE LA SOCI ETAT I AL 
NOMENAMENT DEL SR. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, COM A NOU 
CONSELLER 
 
PRIMER .- Disposar el cessament del Sr. GERMAN BARRENA CASERO, com a membre 
del Consell d’Administració de la societat municipal PRESTACIÓ DE SERVEIS AL 
CIUTADÀ, SA, a l’empara del que es preveu a l’article 9 dels seus Estatuts i a l’article 223 del 
Real Decreto Legislativo 1/2010, de 2 de julio, por el que se aprueba el texto refundido de la 
Ley de Sociedades de Capital. 
 
SEGON.- Nomenar, per cobrir la vacant produïda, el Sr. JORDI JIMÉNEZ 
HORCAJADAS, de nacionalitat espanyola, nascut el dia ______________, amb domicili a 
__________________, i amb DNI, núm. _________. 
 
El nomenament es fa pel període pendent de complir pel conseller substituït. La separació 
podrà ser acordada en qualsevol moment per la Junta General (Ajuntament en Ple). El 
nomenament haurà d’ésser acceptat per l’interessat mitjançant compareixença davant el 
Secretari de l’Ajuntament, amb declaració --a més-- de què no està sotmès a cap dels supòsits de 
prohibició establerts en l’article 213 del Real Decreto Legislativo 1/2010, de 2 de julio, por el 
que se aprueba el texto refundido de la Ley de Sociedades de Capital, ni a cap classe 
d’incompatibilitat, en especial les de la Ley 5/2006, de 10 d’abril. 
 
TERCER.- Facultar expressament el president del Consell d’Administració Sr. Joaquim 
Balsera García, a més del secretari del Consell Sr. Joaquín García Lorca, conforme als articles 
108.1 i 109.1.a) del Reglament del Registre Mercantil, per a procedir a l’execució, interpretació 
i esmena dels acords adoptats, en especial per a la seva formalització, elevació a instrument 
públic si s’escau, i inscripció en el Registre Mercantil. 
 
L’acord va ser adoptat per divuit (18) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 3 CiU i 2 ICV-EUiA), cap en 
contra i tres (3) abstencions (2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
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legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 
 

5 - RATIFICACIÓ DE LA PROPOSTA DE NOMENAMENT D’UN  
MEMBRE DEL CONSELL MUNICIPAL DE COMERÇ  

 
Primer.- Ratificar, d’acord amb allò que disposa l’article 8.2 del Reglament Marc 
d’Organització i Funcionament dels Consells Municipals de Participació Sectorial, la proposta 
de nomenament de la sra. Alexandra Godia Godia, en representació de l’Associació de 
Comerciants Complex Comercial Barnasud  i en substitució de la sra. Sra. Catherine Teves 
Corwith, com a membre del Consell Municipal de Comerç, òrgan de participació que amb 
aquesta modificació i a partir d’aquest acord queda constituït per les següents persones:  
 
Representants dels Grups Municipals: 
Sr. Jordi Tort Reina (Grup del PSC). 
Sra. Mónica Parés Centeno (Grup del PPC). 
Sra. Montserrat Parés i Fontanals (Grup de CiU). 
Sr. Francisco Jesús Torres Serrano (Grup d’ICV-EUiA). 
Sr. Jordi Calatayud i Sanchís (Grup d’ERC). 
Sr. José García García (Grup de C’s). 
 
Representants d’entitats i associacions: 
 
Sr. Miquel Tintorè Ferraro (Associació Comerciants Illa del Centre). 
Sr. Domingo Martínez Mena (Agrupació de Restauradors de Gavà). 
Sra. Alexandra Godia Godia ( Associació Comerciants complexe Barnasud). 
Sr. Francisco Javier Delgado Ruiz (Associació de paradistes del Mercat Mpal. Mercagavà). 
Sr. José González Vinatea (Unió de Botiguers). 
Sr. Àngel Mitadiel Martínez (Nou Mercat del Centre). 
Sra. Yolanda Oliva Solomando (Asociación de Comerciantes y Vecinos Trias Gaudí). 
 
Veïns i veïnes de Gavà: 
 
Sr. Juan Carlos Moreno Díaz 
Sra. Montserrat Téllez González 
Sr. Sergi Fuster López 
Sr. Miguel Ángel Gálvez Galisteo 
 
 

6 - APROVACIÓ INICIAL DE LA MODIFICACIÓ DE LES ORDE NANCES FISCALS    
DE LA CORPORACIÓ PER A L’EXERCICI 2013  

 
PRIMER .- D’acord amb el que disposen els articles 15 i 16 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, 
de 5 de març pel que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, 
s’aproven els expedients de modificació de les ordenances següents: 
 
Nº 1 Impost sobre Bens Immobles 
 
Nª 2 Impost sobre vehicles de tracció mecànica 
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Nª 3 Impost sobre construccions, instal·lacions i obres 
 
Nº 4 Impost sobre l’ increment del valor dels terrenys 
 
Nº 7 Taxa per l’expedició de documents administratius. Documents que expedeixen i en els 
quals són competents l’Administració o les autoritats municipals, a instància de part. 
 
Nº 8  Taxa per la concessió de plaques, patents i altres distintius anàlegs 
 
Nº 9  Taxa per la prestació dels serveis de intervenció administrativa en l’activitat de la 
ciutadania i les empreses a través del sotmetiment a prèvia llicència, comunicació prèvia o 
declaració responsable i pels controls previs o posteriors a l’inici de les activitats. 
 
Nº 10 Taxa per la custòdia i la retirada o immobilització de vehicles. 
 
Nº 11 Taxa del cementiri municipal 
 
Nº 12 Taxa per recollida, transport I gestió d’ escombraries i altres residus municipals 
 
Nº 13 Taxa pel sanejament 
 
Nº 14 Taxa per la utilització privativa o l’ aprofitament especial de la via pública 
 
Nº 15 Taxa per obertura de sondatges o rases en els terrenys d’ ús públic per qualsevol remoció 
del paviment o de les voreres a la via pública 
 
Nº 16 Taxa per l’ ocupació de terrenys d’ ús públic amb mercaderies, materials de construcció, 
runa, tanques, puntals, cavallets i altres instal·lacions anàlogues 
 
Nº 18 Taxa per les entrades de vehicles a través de les voreres i les reserves de via pública per 
a l’aparcament, parada de vehicles i càrrega i descàrrega de mercaderies de qualsevol mena. 
 
Nº 19 Taxa per l’ ocupació de parades de venda en els mercats municipals 
 
Nº 20 Taxa per l’ estacionament de vehicles de tracció mecànica en les vies públiques (zona 
blava) 
 
Nº 21 Taxa per la prestació de servei de comprovació de sorolls molestos que procedeixen de 
vehicles. 
 
Nº 22 Taxa per les prestacions de la policia municipal i circulacions especials 
 
Nº 23 Taxa per llicències o la comprovació d’ activitats comunicades en matèria d’ urbanisme, 
prestació de serveis urbanístics i inspecció. 
 
Nº 24 Taxa per la concessió de llicències, la comprovació de les activitats comunicades i el 
control de la publicitat dinàmica 
 
SEGON.-  Sotmetre aquest acord provisional a informació pública i audiència als interessats, 
mitjançant la seva exposició en el tauler d’anuncis de la Casa Consistorial per un termini de 
trenta dies. L’esmentat termini començarà al dia següent al de la seva publicació en el Butlletí 
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Oficial de la província i durant el mateix podran ser examinats els expedients i els interessats 
podran presentar les reclamacions que estimin oportunes. Es publicarà, igualment, en un diari 
dels de major difusió de la província. 
 
TERCER.- Significar que en el cas que no es presentin reclamacions aquest acord fins llavors 
provisional, s’entendrà definitivament adoptat.  
 
L’expedient de Modificació de les Ordenances Fiscals per a l’exercici 2012, relatiu a 
l’Ordenança Fiscal núm. 1 va ser aprovat per dotze (12) vots a favor (9 PSC, 2 ICV-EUiA i 1 
C’s), cap en contra i nou (9) abstencions (4 PP, 3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), mentre que els 
expedients corresponents a les Ordenances Fiscals  núms. 2, 3, 4, 7, 8, 9, 10, 11, 14, 16, 19, 20, 
21, 22, 23 i 24 van ser aprovats per catorze (14) vots a favor (9 PSC, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-
IxG i 1 C’s), cap en contra i set (7) abstencions (4 PP i 3 CiU). L’expedient de Modificació de 
l’Ordenança Fiscal núm. 12 va ser aprovat per onze (11) vots a favor (9 PSC i 2 ICV-EUiA), cap 
en contra i deu (10) abstencions (4 PP, 3 CiU, 2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), i els relatius a les 
Ordenances Fiscals núms. 13, 14 i 18 van ser aprovats per onze (11) vots a favor (9 PSC i 2 
ICV-EUiA), un (1) en contra (C’s) i nou (9) abstencions (4 PP, 3 CiU i 2 ERC-EV-IxG).  
 
Per tant i en tots els expedients de modificació d’Ordenances es va acomplir el requisit 
d’obtenir --si més no-- el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que 
negatius) dels membres de la Corporació presents --en aquest moment-- a la sessió (20), 
quòrum que, amb caràcter general, s’exigeix a l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 

El tinent d’alcalde, sr. Víctor Carnero, va realitzar una exposició global del punt, 
manifestant literalment: “Avui es porta a discussió i aprovació provisional la 
proposta de modificació de determinades ordenances fiscals i taxes que hauran de 
regir l’any 2013, proposta que ja ha estat presentada a la reunió de portaveus dels 
grups municipals, i a la Comissió Informativa de Presidència, en las quals es van 
explicar els fonaments tècnics i econòmics de les modificacions proposades. Un 
any més el plantejament de  les ordenances fiscals s’ha d’emmarcar en un escenari 
econòmic complicat, que ha donat lloc per un cantó a un estancament dels 
ingressos locals i per tant a la necessitat de reduir despeses corrents i per altre a la 
conveniència d’impulsar polítiques municipals per promoure l’ocupació i la 
promoció econòmica i a cobrir noves despeses socials. Conscients de la situació 
econòmica actual i de la forma en que està afectant a les famílies hem considerat 
que en aquest context seria inassolible incrementar la pressió fiscal i carregar sobre 
els impostos dels gavanencs/ques la factura d’una crisi que el conjunt de la 
ciutadania ja està pagant amb escreix. Però seria igualment inassolible reduir 
dràsticament la fiscalitat perquè estaríem minvant la capacitat de l’Ajuntament i 
per tant afectant el deures que tenim: garantir els serveis bàsics, atendre les 
necessitats de la ciutadania i fer costat a tots aquells que volen tirar endavant. És 
per això  que aquesta proposta de ordenances s’inscriuen en la línia de contenció 
pressupostària, estalvi i reducció del deute que el Govern de la ciutat està 
mantenint des de fa anys amb l’objectiu de contribuir a tenir unes finances austeres 
i sanejades. 
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Els aspectes principals d’aquesta proposta són: Reducció del Tipus de l’IBI-urbana 
en el 3’2% en que es va incrementar inicialment pel exercici 2012. En allò que 
pertoca a l’Ajuntament, s’elimina l’augment que es va aplicar inicialment. Els 
ciutadans de Gavà pagaran menys que l’any passat; Manteniment del tipus en: 
IVTM, P/V, IAE, ICIO i taxa general urbanística (1,05);  Eliminació de la 
Plusvàlua en execucions hipotecàries. Article 4rt. punt 4, Pels casos en que l’entitat 
bancària creditora no estigui adherida al Codi de Bones Pràctiques previst a 
l’apartat 3 de l’Annex del Reial Decret Llei 6/2012, de 9 de març, s’entendrà que la 
transmissió efectuada en concepte de dació en pagament per crèdit hipotecari no 
està subjecta a l’impost; Per la resta d’impostos i taxes es proposa un increment del 
2,7%. Corresponent al IPC del mes d’agost; En les tarifes de l’ ICIO es rebaixa el 
coeficient corrector d’ ús pels aparcaments d’ edificis unifamiliars i plurifamiliars 
sense activitat lucrativa; Manteniment dels beneficis fiscals, bonificacions i 
subvencions incorporades el 2012. Més la incorporació, per criteris ecològics,  
d’una bonificació del 75 % de la quota de l’IVTM dels vehicles que utilitzin gas 
liquat del petroli. El redactat seria: els que utilitzin biogas, gas natural, gas 
comprimit, metà metanol, hidrògen i GLP perquè les característiques del motor 
provoquen menys contaminació i/o utilitzen energies renovables; Tampoc estaran 
subjectes a taxa determinades inspeccions de caràcter sanitari i la tala o poda d’ 
arbres per motius fitosanitaris o paisagístics; Incorporació de noves mesures 
d’estímul fiscal per tal d’incentivar la implantació de noves activitats econòmiques 
i el foment de l’ocupació, amb mesures perquè sigui més econòmic posar en marxa 
un negoci, subvencionant l’impost de construccions i la taxa d’obertura de 
l’activitat empresarial o comercial entre el 50% i el 100% del seu import; Creació 
de noves taxes o tarifes:  Amb l’ànim de cobrir part dels costos de determinats 
serveis amb característiques singulars, es creen noves taxes: per celebració de 
matrimoni civil, pel Certificat d’inscripció en el registre municipal de parelles de 
fet,  Taxa pel Certificat històric d’empadronament.  Taxa de recollida 
d’escombraries. Taxa pels centres de culte i associacions sense ànim de lucre 
equivalent a la taxa domiciliària. Taxa de Cementiris, creant la tarifa per 
inhumacions de cendres en nínxol ja existent. Taxa per utilització privativa de la 
via pública,  apartat B) Reserva d’espai per a taules i cadires d’establiments 
comercials; H) Màquines recreatives infantils i similars; L) Monopostes per unitat i 
any.  
 
S’incrementen les tarifes i quotes de les taxes (OOFF 7,8,9,10,11,12, 
13,14,15,16,18,19,21,22,23( tarifes específiques ))  i 24 , amb la previsió de l’IPC 
del 2,7% . No figuren les ordenances que no són objecte de cap modificació. 
Consten a l’expedient els estudis técnico-económics justificatius dels costos dels 
serveis i es posa de manifest que l’import de les  taxes  en el seu conjunt  no 
superen els costos dels serveis. També consta el informe d’Intervenció. Tal i com 
ja vam avançar en el marc del Pla de Promoció Econòmica de Gavà, impulsant 
mesures fiscals que contribueixi a incentivar la implantació de noves activitats i a 
fomentar l’ocupació. En una paraula: que en allò que pertoca directament a 
l’Ajuntament, a Gavà sigui més  més fàcil administrativament i econòmica posar 
en marxa un negoci. Ja per finalitzar, creiem que aquesta és la fiscalitat que Gavà 
requereix i pot assumir: perquè compaginen rigor i responsabilitat, i garanteix 
atendre les necessitats dels ciutadans i fer-los costat”. 
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A continuació, va fer ús de la paraula el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup 
municipal de C’s, qui va dir que el seu grup havia presentat 4 esmenes a les 
ordenances, en concret a la núm. 12 d’escombreries, a la 13 de sanejament, a la 14 
utilització i aprofitament de la via pública, i a la 18 de guals i reserves de via 
pública, en les quals es sol·licitava que no s’augmentés l’IPC sinó que 
romanguessin congelades per al 2013 en base a la especial situació econòmica que 
patien particulars i comerciants. El seu grup considerava que els 80.000 € que 
deixaria d’ingressar l’ajuntament per no incrementar les quatre ordenances 
esmentades eren perfectament assumibles atesos que els ingressos per aquests 
conceptes arribarien a prop de 500.000 € més, dels previstos inicialment. Va afegir 
que en relació a la proposta global de les ordenances, llevat de les quatre 
esmentades, el seu grup trobava lògic i admissible l’augment de l’IPC donada la 
situació financera de l’ajuntament, com també el retrocés del 3,5% en l’IBI que 
s’havia fet en l’any 2012, tal i com el seu grup havia demanat --via prec-- en sessió 
plenària del mes d’abril. D’altra banda, ateses les millores introduïdes en algunes 
bonificacions de cara a la dinamització de l’activitat de la ciutat la seva formació 
votaria a favor de les ordenances amb reserva de les quatre a les que havien 
presentat esmena. 
 
 
Per part del grup d’ERC-EV-IxG, va ser el regidor sr. Calatayud, qui va expressar 
que atès que l’augment que s’aplicava a les ordenances era moderat, doncs 
corresponia al del cost de la vida, juntament amb el fet que s’haguessin introduït 
noves deduccions i bonificacions en les ordenances, havien fet possible que la seva 
formació política votés a favor de l’acord. En relació a l’ordenança núm. 1, 
corresponent a l’IBI va indicar que, a banda del retrocés del 3,5 % que 
experimentaria aquest any, fet que el seu grup recolzava, i atesa la pujada tan 
important que es havia patit el darrer any, la seva formació política havia presentat 
una esmena a l’art. 11, de subvencions, consistent en afegir als aturats de llarga 
durada a la llista a la resta de subjectes preceptors beneficiaris com eren les 
famílies monoparentals i els majors de 65 anys. Pels cas de prosperar dita esmena 
considerava que s’haurien de revisar les bases que regulaven dites subvencions per 
tal d’adaptar-les a l’esmentada modificació. Va concloure anunciant que el seu 
grup votaria a favor de les ordenances amb l’exclusió de la primera a expenses de 
saber-ne el resultat de l’esmena presentada. 
 
 
Seguidament, la sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde, va manifestar literalment que 
“Any rera any les circumstancies econòmiques, el context de crisi i les polítiques 
conservadores que s’estan aplicant per part dels governs supralocals estan afectant 
en primera persona a la ciutadania i a les Administracions locals, fet que 
literalment marca els discursos sobre la fiscalitat recaptatòria. Venim denunciant 
des de fa temps el context econòmic creat de deslleialtat institucional cap a 
l’autonomia local i el principi de subsidiaretat que posa als Ajuntaments en una 
situació molt complexa, per una banda per l’incompliment reiterat d’acords 
(convenis) amb el món local, la no presentació de la Llei de Governs locals i de 
Finances locals per part dels Governs estatals, l’impagament de deutes pendents de 
la Generalitat amb l’Administració local, la no aplicació de la Llei de Barris o la 
baixada important de recursos de finançament cap a serveis municipals... per altre 
banda una realitat econòmica que obliga als Ajuntaments a proveir-se de recursos 
suficients per tal de poder aprofundir en polítiques socials de proximitat i donar 
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resposta a aquestes necessitats, bé perquè són competències plenes, perquè es té la 
voluntat pròpia de cobrir necessitats o bé perquè són competències assumides per 
la deixadesa d’un altre administració competent. Tenim el deure de realitzar 
propostes que donin resposta a la realitat intentant que sigui de la manera mes 
justa, proporcionada, i solidària entre la ciutadania. Ja afirmàvem l’any passat que 
plantejar equacions de menys impostos i més serveis era fer demagògia, i degut a 
les circumstancies actuals està clar que baixar impostos ara significa fer retallades 
després. I aquestes mesures com a govern progressista no les defensem.  Estem 
convençuts i convençudes de que aplicar una pressió fiscal moderada amb un 
increment del 2,7% és intentar aportar entre tots i totes a la Caixa Comú, a part de 
ser necessari, es l’única manera de garantir el manteniment dels serveis prioritaris 
de ciutat, assegurant la igualtat ciutadana. És en aquest sentit que s’incorpora per 
exemple  la necessitat del pagament de la taxa d’escombraries als locals de les 
confessions religioses, ja que tothom ha de ser corresponsable i fer les aportacions 
per tal de poder fer una redistribució econòmica d’una manera més justa i solidaria. 
Dit això, i amb la responsabilitat de donar resposta a la realitat, aquestes 
ordenances reflecteixen, articulen i generen possibilitats que podran ajudar a que 
entre tots i totes ens encaminem a una sortida de la situació actual de crisi. Donant 
respostes compartides i comprensives  a les situacions particulars, per tal de 
reforçar la necessitat del treball col·lectiu per la nostra comunitat. I complementant 
un camí ja iniciat que ha de permetre fomentar uns gravamens fiscals que 
entenguin la no uniformitat de la societat. Tenim el compromís d’aprovació d’un 
calendari fiscal que permeti facilitar els plaços de pagament dels tributs perquè som 
conscients de que la ciutadania vol complir amb el seu deure, alhora que hem 
d’adaptar-nos a les possibilitats i donar facilitats a aquells que així ho necessitin. 
En aquest sentit, es facilitaran les mesures de bonificacions en les ordenances 
fiscals bé sigui per temes socials (com la de famílies monoparentals, o la de majors 
de 65 anys) que ja contemplaven l’excepció del pagament de l’ordenança fiscal 4 
(Impost sobre l’increment del valor dels terrenys), o en temes de dació en 
pagament per crèdit hipotecari d'habitatge del particular davant l’entitat bancària. 
També es reflectiran mesures de foment de l’ocupació al contemplar beneficis 
fiscals sobre la taxa d’activitat com la de l’ICIO, tant a aquelles empreses que 
contractin aturats i aturades de la nostra ciutat, contribuint a la generació de 
solucions per sortir de la crisis, com als emprenedors/es. A més es complementaran 
les bonificacions pel compromís ecològic, sumant les reduccions que ja existeixen,  
com en el cas del compostatge casolà, a d’altres com l’impost de vehicles, i a 
aquells que utilitzin fons energètiques renovables o menys contaminats. Com he 
explicat, és una proposta d’ordenances que permet anar donant passos en una línia 
política encetada, i que reconeix les particularitats, planteja l’equitat com a objectiu 
i criteri de base, aporta elements que ens ajudin a caminar cap a  la inclusió social i 
complementar-se, en un futur,  amb mesures de tarifació social, tot reconeixent per 
una banda, el cost dels serveis, però també ajustant a cada persona segons la seva 
renda individual o familiar, tenint en compte que qui més guanya té més capacitat 
d’aportar a la caixa comú i qui menys contamina, també ha de ser reconeguda la 
seva bona pràctica. Aquest és el compromís i aquesta és la línia per tant, nosaltres 
donem el nostre vot favorable a aquestes ordenances”.  
 
 
En representació del grup municipal de CiU va intervenir el regidor sr. Antoni 
Rafanell, qui va assenyalar que la seva formació política no estava d’acord amb 
l’augment de les taxes fiscals, però no solament en la d’aquest any, sinó en totes 
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aquelles que havien hagut des de que va començar la crisi perquè suposava un 
augment de la pressió fiscal al ciutadà i a les empreses. D’altra banda, en el que sí 
estaven a favor era en el tema de les deduccions i les bonificacions, doncs aquestes sí 
alleugerien la pressió a la vegada que eren un incentiu que podia comportar una major 
dinamització de l’economia local. Per els motius expressats va avançar que el seu 
grup s’abstindria en la votació de l’acord.  
 
 
El sr. Sergio Engli, regidor del grup municipal del PP, va participar en el debat 
indicant que parlant d’una manera global aquestes tenien una sèrie de mancances 
importants, atès que en els darrers anys s’havia produït sobre les mateixes un 
increment per sobre de la inflació. En relació a la baixada de l’IBI va dir que era 
interessant, que s’havien congelat els impostos però que es pujaven les taxes. Encara 
que no s’acomodava a el que el seu grup li hagués agradat, com podia ser una baixada 
dels impostos per tal de compensar la inflació acumulada dels darrers anys, els hi 
agradava la música de com s’estava fent malgrat que estaven decebuts perquè 
esperaven que es marqués un calendari detallat de diferenciació dels impostos en el 
sentit de repartir-los al llarg de l’any per tal que el ciutadà els pugui assumir millor. 
Va finalitzar anunciant que de manera global vot de la seva formació política seria el 
de l’abstenció. 
 
 
Va tornar a fer ús de la paraula el sr. Victor Carnero per tal de contestar a les 
intervencions dels regidors, manifestant que discrepava del expressat pel portaveu del 
grup de C’s atès que la pressió fiscal que es plantejava era molt continguda, molt per 
sota de l’IPC que resultarà a final d’any, tenint en compte que una bona part dels 
impostos restarien congelats. Va agregar que, respecte al grau de cobertura de les 
diferents taxes i preus públics, algunes d’elles tan sols cobrien un 70% del cost del 
servei, per la qual cosa s’havien d’agafar d’altres recursos per tal de poder complir el 
servei. La proposta econòmica, a nivell comarcal dins de l’àmbit territorial, es situava 
en la línia mitja-baixa dins de la pressió fiscal municipal. En relació al comentari de 
l’IBI del representant d’ERC-EV-IxG. que sol·licitava estar més al costat de les 
persones més necessitades, va dir que la proposta fiscal ja la contemplava incentivant 
la contractació i la implantació de noves activitats comercials però també industrials i 
comercials,  amb una partida de prop de 400.000 € assignats. Va matisar que la 
proposta feta per dit grup tindria series dificultats de gestió atenent a que molts dels 
treballadors de llarga durada no eren propietaris de l’habitatge i llavors la bonificació 
de l’IBI aniria directament al titular, amb la qual cosa seria difícil de gestionar que 
dita bonificació redundés en les persones que realment ho necessitaven. Va plantejar 
adoptar mesures alternatives de bonificar o trobar formules de que en els preus 
públics, on directament accedissin les persones d’aquest col·lectiu, es pogués trobar 
una formula per tal de rebaixar dit preu públic. Pèl que feia al que havia expressat el 
grup de CiU va  discrepar en la qüestió de que la pressió fiscal local  estigués per 
sobre dels voltants ja que en la premsa estaven sortint municipis que estaven fent 
pujades lineals molt per sobre de la que es feia a la nostra ciutat. Per acabar, respecte a 
la formació del PP, tot i no ser un document que hagués de figurar en les ordenances, 
el cert era que l’equip de govern estava treballant amb el calendari fiscal i que en breu 
seria presentat a la resta de grups municipals, el qual incorporaria alguna possibilitat 
de realitzar un fraccionament en el pagament d’algun impost. 
 
Per concloure el debat d’aquest punt, el sr. Balsera, Alcalde de la ciutat, va recalcar 
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que, des del punt de vista del treball conjunt del govern, s’intentava equilibrar la 
despesa pública amb els ingressos. En aquest sentit, es mirava de no fer servir altres 
fórmules, més gravoses, que s’estaven utilitzant als ajuntaments del voltant perquè 
considerava que l’esforç s’havia de fer entre tots per tal de poder anar millorant. Va 
voler agrair el to i el vot a la resta de grups municipals. El to, com a element 
propositiu i el vot d’abstenció dels grups del PP i CiU perquè, entenia, que es 
sumaven a l’hora de tirar endavant la situació complicada per la que s’estava passant. 
També ho va fer amb el grup d’ERC-EV-IxG per el seu anunci de vot favorable 
malgrat que la seva esmena no havia estat incorporada convidant-lo a matisar 
quelcom al respecte.  
 
 
El sr. Calatayud va respondre que era una aportació que pensaven que seria positiva 
perquè afavoria a un col·lectiu de persones que estaven passant per dificultats. Es va 
adreçar al sr. Víctor Carnero per tal de dir-li que el cens dels propietaris era de prop 
d’un 90%, amb la qual cosa, molts dels aturats de llarga durada eren propietaris de 
l’habitatge on residien malgrat no poder fer front a les hipoteques que tenien. 
 
 
En aquest sentit, el sr. Alcalde va assenyalar que encara que no s’havia acceptat dita 
esmena es buscarien altres mecanismes per tal de poder ajudar a l’esmentat col·lectiu. 
 
 
El sr. Ibáñez, va voler esmentar que eren plenament conscients de les dificultats 
econòmiques i les necessitats de tenir uns ingressos per poder donar els serveis 
mínims necessaris però creia que donat que ‘IBI des de l’any 2007 havia pujat de 
mitja un 33,77 % front a un IPC estatal d’un 12%  valdria la pena fer un esforç en les 
esmenes de les quatre ordenances que havia presentat el seu grup per tal d’alleugerir 
una mica l’increment de pressió fiscal dels ciutadans. 
 
 
Va tornar a intervenir el sr. Alcalde per recordar que el que es buscava era l’equilibri 
global i que, en aquest sentit, hi havia un altre criteri que era el de l’avaluació 
econòmica del servei públic que es prestava i aquesta estava encara lluny de cobrir la 
totalitat de la despesa que es generava. Va insistir en que la fiscalitat de la ciutat de 
Gavà estava en una zona més aviat baixa, comprada amb la resta de municipis del 
voltant, però òbviament, això no treia que la opinió del sr. Ibáñez fos igual de 
respectable. 

 
 
7 - ACORD PROVISIONAL  D’IMPOSICIÓ I ORDENACIÓ – PE R A L’EXERCICI 2013  

i SEGÜENTS - DE LA TAXA PER A LA PRESTACIÓ DEL  
SERVEI DE MATRIMONIS CIVILS  

 
PRIMER .- Aprovar , d’acord amb el que disposen els articles 15 i 16 del Reial Decret 
Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals, la imposició i ordenació (ordenança fiscal) de la Taxa per a la prestació del 
servei de matrimonis civils de l’Ajuntament de Gavà, per a l’exercici de 2013 i següents. 
 
SEGON.- Sotmetre aquest acord provisional a informació pública i audiència als 
interessats,  mitjançant la seva exposició en el tauler d’anuncis de la Casa Consistorial per un 
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termini de trenta dies. L’esmentat termini començarà al dia següent al de la seva publicació en 
el Butlletí Oficial de la província, i durant el mateix podran ser examinats els expedients i els 
interessats podran presentar les reclamacions que estimin oportunes. Es publicarà, igualment 
un anunci en un diari dels de major difusió de la província. 
 
TERCER. Significar que, en el cas que no es presentin reclamacions, aquest acord fins 
llavors provisional, s’entendrà definitivament adoptat.  
 
L’acord va ser adoptat per divuit (18) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-IxG i 
1 C’s), cap en contra i tres (3) abstencions (CiU), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de l’explicació realitzada pel sr. Víctor Carnero, va intervenir el portaveu del 
grup d’ERC-EV-IxG, sr. Andreu Pérez, per avançar que la seva formació donaria 
suport a l’acord perquè considerava interessant que l’ajuntament rebés recursos aliens 
atès que les bodes que es realitzaven comportaven una despesa de personal i de 
serveis que s’havien de cobrir, tal i com ja feien altres ajuntaments. 
 

 
8 - DONAR-SE PER ASSABENTAT DE LA CREACIÓ I DE LES NORMES DE 

FUNCIONAMENT DEL REGISTRE ELECTRÒNIC APROVAT PER  
DECRET D’ALCALDIA DE DATA 28 DE SETEMBRE DE 2012  : 

 
DONAR-SE PER ASSABENTAT de la creació i de les normes de funcionament del registre 
electrònic de l’Ajuntament de Gavà aprovat mitjançant Decret d’Alcaldia de data 28 de 
setembre de 2012. 
 

---------- 
 

El sr. Víctor Carnero, va intervenir exposant literalment el que segueix: “El artículo 
24 de la Ley 11/207, de 22 de junio, de acceso electrónico de los ciudadanos a los 
servicios públicos establece que las administraciones Públicas habrán de aprobar 
una disposición para la creación del registro electrónico. El pleno del 
Ayuntamiento de Gavà en sesión celebrada el día 31 de mayo de 2012 aprobó 
definitivamente la Ordenanza reguladora de la Administración electrónica, y en su 
artículo 29 preveía la creación de un Registro electrónico municipal, sus requisitos 
y funcionamiento que se habría de determinar por una disposición. Por decreto de 
Alcaldía de fecha 28 de septiembre de 2012 se acuerda la creación del Registro 
electrónico del Ayuntamiento de Gavà así como su régimen jurídico. El mismo 
decreto establecía  que se habría de dar cuenta al pleno municipal de dicha 
resolución”. 
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9 - INICIAR ELS TRÀMITS PER A L’ADJUDICACIÓ, MITJAN ÇANT CONCURS 
PÚBLIC, DE LA  CONCESSIÓ ADMINISTRATIVA PER A LA GE STIÓ INTEGRAL 
DEL SERVEI PÚBLIC DEL CEMENTIRI MUNICIPAL I LES SEV ES OBRES 
D’AMPLIACIÓ I REFORMA  
 
PRIMER .- Iniciar i tramitar l’expedient administratiu per a l'adjudicació mitjançant, 
concurs públic, de la  concessió administrativa per a la gestió integral del servei públic del 
cementiri municipal i les seves obres d’ampliació i reforma, d’acord amb les característiques 
que s’assenyalen al Plec de Clàusules jurídiques, econòmiques i administratives i al Plec de 
Clàusules Tècniques. 
 
SEGON.- Aprovar el Plec de Clàusules jurídiques, econòmiques i administratives i el Plec de 
Clàusules Tècniques que hauran de regir per la concessió administrativa. La documentació i els 
plecs de clàusules quedaran exposats al públic (en la Secretaria General de l'Ajuntament, en 
hores d'atenció al públic) a l'objecte que, durant el termini dels 30 dies hàbils següents al de 
publicació del corresponent anunci en l’apartat anomenat “PERFIL del CONTRACTANT” de la 
pàgina web d’aquest Ajuntament i al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, puguin 
presentar-se reclamacions i al·legacions, les quals seran resoltes per  aquest mateix òrgan 
municipal. 
 
TERCER.- Anunciar, al mateix temps, la iniciació dels tràmits per a l'adjudicació de la concessió 
administrativa, la qual, a la vista de les reclamacions i al·legacions, si n'hi haguessin, s'ajornaria si 
fos necessari. 
 
QUART. – Facultar a la tinenta d’alcalde presidenta de l’Àmbit de Promoció Econòmica, 
Urbanisme, Medi Ambient i Planificació Estratègica per a la resolució i signatura dels documents 
que siguin necessaris per a l’execució dels presents acords. 
 
L’acord va ser adoptat per quinze (15) vots a favor (9 PSC, 4 PP i 2 ICV-EUiA), un (1) en 
contra (C’s) i cinc (5) abstencions (3 CiU i  2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable 
de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents 
–en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de l’explicació duta a terme per la sra. Raquel Sánchez, va fer ús de la 
paraula el  sr. Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s per dir que semblava que 
darrerament les necessitats de finançament de l’ajuntament semblaven una mica 
apressants atès que als darrers plens s’incorporaven diferents propostes que, d’una 
manera o d’altre, el que buscaven eren ingressos d’on fossin. El seu grup creia que si 
hi havia un tasca fàcil de planificar aquesta eren les necessitats del cementiri 
municipal on hi havia una progressió i unes constants, i per tant, el fet que en un 
determinat moment es tingués que ampliar no tindria que ser cap sorpresa per ningú. 
L’únic que es reflectia es que no s’havia fet la planificació corresponent i això 
comportava ara hipotecar --mitjançant una concessió a 50 anys-- el servei o la 
possibilitat de que aquest servei que actualment prestava l’ajuntament passés a mans 
privades. Va afegir que els hi cridava l’atenció que un govern socialista anés 
privatitzant gestions de serveis municipals. Va anunciar que el seu vot seria en contra 
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atès que creia que era un servei que s’havia de seguir donant per l’ajuntament i que 
s’havia planificat de manera incorrecte i que l’equip de govern no podia renunciar a 
prestar serveis i privatitzar-ne d’altres. 
 
 
A continuació, el sr. Jordi Calatayud, regidor de la formació política d’ERC-EV-IxG, 
va expressar que al seu grup no li acabava de fer el pes el fet d’anar privatitzant 
serveis que anava prestant l’ajuntament i ens els quals no hi havien pèrdues. Entenia 
que hipotecar el servei durant 50 anys no era el més adient i va defensar que des de 
l’ajuntament es podia fer una bona gestió sense haver de privatitzar el servei. Si bé era 
cert que les concessions servien per prestar serveis o realitzar inversions respecte de 
les quals no es tenia el capital necessari, el fet era que en aquest cas concret, i tenint en 
compte el caràcter d’esquerres del govern, es considerava més encertat que el servei 
es seguís prestant per l’ajuntament.  
 
 
Per part del grup municipal de CiU, el sr. Gabriel Martorell, va apuntar que  seva 
formació eren favorables a les privatitzacions però considerava, a l’igual que el sr. 
Ibáñez, que hi havia hagut una manca de planificació i, en conseqüència de recursos, i 
ara s’havia de recórrer a serveis privats per tal de fer l’ampliació i realitzar el 
manteniment del cementiri. Va agregar que era bo que es comencés a privatitzar 
serveis però també estaria bé que el consistori o l’equip de govern pensés en 
privatitzar l’empresa municipal PRESEC, SA, GTI, SA, i altres serveis que prestava 
l’ajuntament i que, a dia d’avui, eren deficitaris. 
 
 
El sr. Llobet, portaveu del grup municipal del PP va anunciar que la seva formació 
votaria a favor de l’acord atès que havien defensat durant molts anys la gestió pública 
privada, doncs era un dels camins més positius a l’hora de busca recursos a l’exterior. 
Considerava que, a dia d’avui, el difícil era trobar empreses que volguessin invertir en 
gestionar un servei públic municipal, com en el nostre cas era el del cementiri. Entenia 
que si les bases que regien la concessió eren clares i se sabien els límits de la mateixa, 
l’aportació que pogués fer la gestió privada era positiva, doncs en primer lloc, 
s’avançaven uns diners per a la construcció de la futura ampliació, i alhora, es tenia 
controlat el bon funcionament del servei i, pel cas que no fos satisfactori, --i les bases 
reguladores així ho permetessin-- hi hauria la possibilitat de rescindir el contracte i 
que l’administració tornés a tenir el control de la mateixa. 
 
 
Va tornar a fer ús de la paraula la sra. Sánchez per donar les gràcies a les postures de 
suport i per matisar que no s’estava duent a terme una privatització del servei perquè 
el mateix seguia sent de titularitat municipal de manera imperativa per la llei. El que 
s’estava realitzant era canviar la gestió de la forma directa a la indirecta, fet que molt 
abans d’iniciar-se la crisi molts ajuntaments ja havien començat a realitzar. El cert era 
que s’havia de donar resposta a les noves necessitats, costums i rituals funeraris i amb 
la col·laboració pública i privada no només es continuaria donant un servei de 
cementiri molt satisfactori sinó que, a més, es podrà millorar oferint nous serveis 
adaptats a les noves pràctiques que la ciutadania reclama. Va recalcar que 
l’ajuntament en cap moment perdia la facultat de control sobre la gestió que es feia al 
cementiri atès que la titularitat era municipal i el concessionari tenia l’obligació de 
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retre comptes de la gestió que feia. En aquest sentit, les taxes i tarifes del servei del 
cementiri continuarien essent fixades per l’Ajuntament. 
 

 
 

PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ  
DELS ÒRGANS DE GOVERN 

 
 
 

PRECS I PREGUNTES 
 
En el torn de Precs i Preguntes, el sr. Alcalde va dir que, en primer lloc, hi havia una pregunta 
formulada durant la passada sessió ordinària que encara restava per contestar, que era del sr. 
Andreu Pérez, regidor del grup municipal d’ERC-EV-IxG, qui va manifestar que a la passada 
Junta de Govern del 12 de setembre es van aprovar unes factures ordinàries amb núm. 
20120013737 per valor de 3.500 €, el cas era que dita factura corresponia al lloguer del terreny on 
estava instal·lada l’antena de Gavà Televisió, S.L. Va acabar preguntant que si Gavà Televisió, 
S.L. ja no emetia per via ordinària perquè s’estava pagant un lloguer d’antena?  
 
En relació a aquesta pregunta, el sr. Victor Carnero, 1r tinent d’alcalde del PSC, va respondre que 
Gavà Televisió va deixar d’emetre per TDT el  31 de desembre 2011. Per deixar de pagar el 
lloguer s’havia de retornar el terreny al seu  propietari en les mateixes condicions que l’havia 
lliurat, és a dir s’havia d’enderrocar una antena i una caseta d’obra on també hi havia instal·lats 
uns aparells electrònics d’emissió de ràdio.  Era una petita construcció i una torreta on hi havia 
instal·lades les antenes de Gavà TV i ràdio Gavà. Dins la petita construcció d’obra hi havia els 
diferents equips electrònics que donaven servei a aquestes antenes (compressor d’aire condicionat, 
transmissors d’UHF i un transmissor d’FM per Ràdio Gavà). Durant el primers mesos de 2012, 
s’han traslladat els aparells de ràdio a la nova ubicació, s’ha fet el projecte d’obra d’enderroc, la 
tramitació dels  permisos corresponents amb l’Ajuntament de Viladecans i s’ha executat l’obra. 
Durant aquest període s’ha negociat amb el propietari del terreny la resolució del contracte. De 
l’import anual de lloguer que era de  6.000 € s’ha pogut estalviar 2.500 € del lloguer, al retornar 
abans de la finalització de l’any el terreny al seu propietari.  
 
A continuació es va procedir a contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit 
presentat més de vint-i-quatre hores d’antelació, havien estat formulades pel diferents regidors o 
grups amb municipals. Tot seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions 
formulades i de les corresponents respostes. 
 
El primer Grup municipal a qui el sr. Alcalde va donar la paraula per començar a formular els 
precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el del PP.  
 
Efectivament, el regidor d'aquest grup, sr. José-Antonio Sáez, atès --va dir-- que varios vecinos de 
la calle Sant Isidre, nos han hecho saber de la presencia de roedores (ratas) dentro de sus 
inmuebles (planta 1ª ) y en los bajos y aceras cuando ya ha oscurecido, además de encontrase las 
prendas que tenían en el tendedero de su vivienda roídas por dichos animales. Como es conocido, 
nuestro Ayuntamiento viene procediendo con cierta periodicidad a la desratización y 
desinsectación del sistema de alcantarillado de nuestra ciudad. Es por ello que el Grup del Partit 
Popular formula la siguiente pregunta al Equipo de Gobierno (Regidor de Barri): Es conocedor de 
la presencia de estos animales en la zona de las calles: Sant Isidro-Gaudí, así como en el Col·legi 
L`Eramprunyà ¿Cuándo se realizó la última desratización por estas calles? y, ¿Se observó por 
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partes de los Técnicos que las llevaron a cabo, una mayor presencia de estos roedores  que 
aconsejaran aumentar sus actuaciones? Por otro lado nos preguntamos, y ante los hechos 
denunciados, si sería aconsejable que en la mayor brevedad posible se adoptaran las medidas 
necesarias o, insistir en las intervenciones ya realizadas por esta zona y eliminar la presencia de 
dichos roedores.  
 
El sr. Alcalde va intervenir per dir que la pregunta seria contestada per la regidora encarregada 
de sanitat, que era qui portava els temes de desratització, però òbviament el regidor de barri 
estava a sobre de la qüestió.  
 
Va respondre la tinenta d’alcalde, sra. Raquel Sánchez, manifestant que, com ja sabia el sr. 
Sáez, l’ajuntament ja tenia contractada una empresa especialitzada en el control de plagues i les 
actuacions que es duien a terme s’emmarcaven dins d’un programa de control de plagues i que 
està basat en una lluita integrada i en un pla d’acció, en el qual es feia un tractament trimestral 
d’instal·lacions municipals i a la via pública i especialment a zones com Can Tries i Ca 
N’Espinós, La Sentiu, Gavamar, Camí de la Pava, La Pineda i els marges de la via fèrria. 
També es tractaven els col·legis públics, centre d’educació especial i el taller ocupacional. Al 
mateix temps es duien a terme tractaments a requeriment de ciutadans o per incidències 
detectades pel personal. En relació a la incidència concreta que comenta, val a dir que el darrer 
tractament va ser realitzat el dia vint-i-nou d’agost de l’any en curs i no es van observar 
especials incidències. Amb data d’avui s’ha enviat un comunicat a dita empresa per tal de que 
faci una actuació reforçada si fos precisa. Per tractar la presència d’aquest rosegadors als 
immobles s’aconsella que els propietaris contractin amb una empresa especialitzada de control 
de plagues. 
 
 
En una nova pregunta el sr. Sergio Engli va exposar que ja fa uns mesos van preguntar sobre la 
situació de la inspecció laboral que s’estava produint a les instal·lacions de la Central de la 
Policia Municipal. Posteriorment van saber que dita inspecció havia exigit a l’Ajuntament tota 
una sèrie de canvis i adaptacions per a que la dita Central de Policia estigués acomodada a la 
normativa sobre Riscos Laborals, així com va tancar el garatge de motos per no acomplir la 
normativa. Suposem que per causa de tot l’anterior, l’Ajuntament va iniciar unes obres en 
aquesta Central durant el temps donat per la inspecció i que ja es va acabar. Va acabar 
preguntant: quin ha estat el cost de les dites obres? Aquestes obres, han permès adaptar les 
instal·lacions totalment a les exigències de la inspecció laboral, i per tant a la normativa de 
riscos laborals existent? Si no és així, quina explicació hi ha per aquesta despesa/inversió?  

 

El cost de les obres --digué el tinent d’alcalde sr. José Obispo-- ha estat de: vint-i-un mil sis-
cents noranta-sis euros. Malgrat la Inspecció de Treball ha visitat en duos ocasions les 
instal·lacions desprès de les millores, posarem  oficialment en el seu coneixement -dins del 
termini legal- aquests fets. 
 
 
En una tercera pregunta va intervenir el portaveu sr. Josep Llobet, qui va indicar que en el darrer 
Plenari, aquest mateix Grup Municipal va interpel·lar al Govern sobre el capteniment del 
Govern Municipal sobre els problemes de mobilitat que es creen diàriament a l’accés de la 
Benzinera situada a l’Avinguda Beltran i Güell, 17-19 del municipi; així com les mesures que 
ha previst per evitar les aglomeracions i les seves conseqüències tant pel que fa al trànsit com a 
la seguretat atenent que la prevenció ha de ser una de les prioritats en l’acció política. El Govern 
Municipal va reconèixer en la seva resposta que coneixia la problemàtica, que s’havien reunit 
amb els responsables de l’establiment i que estava prevista un reunió per a la setmana següent 
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on, segurament, s’adoptaria la solució definitiva que tractarien d’implantar el més aviat 
possible. Doncs la realitat és que un mes després, la benzinera segueix desbordada i diàriament 
es segueixen produint embussos diàriament, moltes vegades acompanyats de col·lisions entre els 
vehicles. Per tot l’exposat, el Grup Municipal Popular va: preguntar quines varen ser les 
conclusions de la reunió mantinguda pel Govern Municipal per tal de buscar solucions als 
problemes de diversa índole que diàriament es produeixen a l’accés de la Benzinera situada a 
l’Aviguda Beltran i Güell, 17-19 del municipi, quines les mesures proposades i quan 
s’implantarien les solucions acordades. 
 
Tal com li vàrem informar --contestà el sr. Obispo-- el darrer Ple, efectivament, s’han mantingut 
reunions, intercanvi de documentació, correus electrònics  etc. amb els responsables de la 
benzinera i ja s’ha acordat la solució definitiva. Però Sr Llobet les coses porten el seu temps. Per 
implementar-la, lògicament, cal refer: el Projecte, sol·licitar l´autorització pertinent, redactar els 
necessaris amidaments i comprovacions, demanar el material a empreses especialitzades, esperar a 
que el subministrin, replantejar les actuacions, buscar el contractista que executi els treballs, 
aprovar el Pla de Seguretat i Salut i donar el vist i plau final. Tot això en 3 setmanes. Malgrat tot, 
està previst començar posar en funcionament la solució definitiva  a partir de la propera setmana 
segons ens ha comunicat l’empresa. 
 
 
Va ser la sra. Mónica Parés, regidora del PP, qui va formular una nova pregunta, exposant com 
a antecedents que els sectors més vulnerables són els que més pateixen les conseqüències del 
context econòmic i social que fa uns anys que viu el nostre país. Els col·lectius en risc 
d’exclusió social s’han incrementat tant en persones com en nous perfils. Gavà no és una 
excepció d’aquest agreujament de la situació i cada dia són més les persones sense sostre que 
conviuen als carrers de la nostra ciutat. Algunes d’aquestes, no només pateixen per la manca de 
recursos sinó que a més, es tracta de persones drogodependents que a més d’atenció social 
requereixin altre tipus d’atenció sanitària. La situació de totes aquestes persones pot ser més 
greu tenint en compte que en pocs dies arribarà el fred i l’operació hivern per atendre aquests 
grups haurà d’estar preparada per a les noves demandes. Va concloure preguntant quin era el 
capteniment del Govern Municipal sobre l’increment del nombre de persones sense sostre a la 
nostra ciutat; quins estudis s’havien realitzat per conèixer el perfil d’aquestes persones; quines 
les actuacions realitzades fins ara per tal de detectar-les i tractar-les i quines les previstes per 
aquest col·lectiu atenent l’arribada de l’hivern i l’operació fred. 
 
La resposta va anar càrrec de la sra. Apolonia Herrera, tinenta d’alcalde, qui va contestar que 
quan es té informació o constància de la presència d’aquestes persones, són els equips socials 
qui s’hi adrecen per oferir-los el suport que requereixin. Respecte de les accions al voltant de 
l’hivern i l’operació fred, com vostè coneix, l’any passat ja es va organitzar un dispositiu per fer 
front a aquestes eventualitats, dispositiu que es repetirà enguany, si les condicions així ho 
requereixen. Enguany, i tal i com va anunciar l’alcalde en la presentació de la iniciativa Gavà 
Solidaria, s’està treballant en un projecte de llits socials amb els que donar resposta en la mesura 
del possible situacions com aquestes. 
 
 
En la darrera intervenció del torn del grup municipal del PP, el sr. Engli atès –digué– que ja han 
estat diverses les ocasions en que aquest Grup Municipal ha preguntat i demanat sobre la 
situació del Mercat Setmanal dels dimarts i el seu trasllat. Posteriorment, ens hem interessat per 
l’ampliació del mateix i la seva instal·lació al llarg de tota la Rambla peatonal, en base a la gran 
dispersió que s’havia produït de les parades, algunes de les quals havien quedat ubicades a la 
Riera de Sant Llorenç, trencant la uniformitat de la estructura comercial que es precisa. 
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Precisament sobre aquest tema, durant les darreres setmanes hem pogut comprovar que algunes 
parades han desaparegut (o han deixat d’instal·lar-s’hi) produint veritables llacunes i forats 
comercials, que fan la creació de veritables illes de parades a la zona de la Riera especialment, 
però també un discontinu comercial a la zona de la Rambla. Va cabar preguntar: Són conscients 
del extrems comentats? No es podria fer un trasllat de les parades que han quedat aïllades als 
forats que s’han produït a la Rambla per millorar el continu comercial, i millorant per tant el 
resultat global del mercat sedentari dels dimarts? 
 
El sr. Obispo va manifestar que eren conscients d’aquestes incidències que normalment eren 
sobrevingudes per baixa voluntària del paradistes o també per falta de pagament, faltes 
d’assistència i s’actuava en conseqüència. Setmanalment es treballava perquè aquests llocs que 
s’han deixat estiguin reemplaçats per alguna reubicació de parada antiga o altes noves. La 
configuració actual del mercat, segons els representants dels paradistes, funciona des del punt de 
vista comercial, però l’equip de govern seguia i seguiria treballant i consensuant conjuntament 
amb ells qualsevol millora o canvi que redundés en benefici de la ciutat i dels propis paradistes. 
 
 
Acabat el torn corresponent al Grup del PP es va iniciar el del Grup municipal de CiU on els 
seus membres van prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes formulats 
prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-quatre hores d'antelació al començament de la 
sessió.  
 
Va encetar el torn de CiU el sr. Antoni Rafanell, regidor de la formació de CiU, dient: “No són 
noves les intervencions del nostre grup municipal de Convergència i Unió en aquest Ple pel que fa 
a l’àmbit de la mobilitat a la ciutat de Gavà. El creixement urbanístic i demogràfic constata una 
necessitat imperiosa d’adaptar contínuament les condicions tant en la circulació al trànsit rodat, de 
vianants, com zones d’aparcament. Són cada cop més els usuaris de motocicletes que ens 
demanen polítiques i actuacions concretes per tal de facilitar des de l’administració local, zones 
d’estacionament per a aquest tipus de vehicles motoritzats. La peculiaritat de les motocicletes fa 
que molts cops, només puguin estacionar-les a les voreres que, malgrat en molts casos aquestes 
són amples i no impedeixen el pas de vianants, en d’altres sí que ho fa, alhora que en tots dos 
casos, no deixen d’infringir les normes de circulació. És per aquests motius que es prega: Que 
s’ampliï la zona d’estacionament per a motocicletes al llarg de tot el casc urbà i especialment en 
aquelles detectades on pot haver-hi més afluència al mateix temps que es faci un seguiment de 
l’increment de matriculacions d’aquest tipus de vehicles a la nostra ciutat.” 
 
Des del departament de Mobilitat --va contestar el sr. Obispo--  i de forma continuada analitzem la 
demanda d'estacionaments de motocicletes de la nostra ciutat i actuem en conseqüència. Aquesta 
demanda ha estat creixent i mostra d'això és que: en el que portem d'any 2012 hem incrementat en 
71 les places d'estacionament i que el terme mitjà dels últims 3 anys ha estat d'un increment de 
gairebé 100 places per any.  
 
 
Seguidament, el sr. Ramon Castellano, regidor portaveu de CiU, en un nou prec --va dir- que han 
estat força les referències que el nostre grup municipal de Convergencia i Unió hem rebut aquestes 
darreres setmanes, especialment per part d’estudiants gavananecs, en quant a l’horari limitat de la 
bibilioteca municipal Josep Soler i Vidal. Reflexionant sobre aquest fet, el que en traiem en clar és 
de la necessitat de disposar en els temps actuals, d’horaris adaptats a la realitat i a les necessitats 
d’avui en dia, és a dir, caps de setmana obert en un horari ampli i en èpoques d’exàmens, horari 
allargat a les matinades. Va formular un prec en el sentit de que els hi fos raonat el perquè de la 
decisió de l’equip de govern de fixar els horaris actuals i alhora se’ls hi va pregar que redefinissin 
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el servei davant la demanda i justa reivindicació de la ciutadania però especialment dels estudiants 
gavanencs per disposar d’horaris europeus i propis del segle XXI a les nostres biblioteques. 
 
La contesta va anar a càrrec de la sra. Apolinia Herrera, tinenta d’alcalde del PSC, qui va dir que  
la biblioteca Josep Soler Vidal d’acord amb el darrer estudi de satisfacció de la Diputació de 
Barcelona per aquest servei obté una qualificació 8,3 al global dels seus serveis. Aquest estudi 
indica que el 72% d’usuaris i usuàries fan ús dels serveis bibliotecaris a la tarda entre setmana i el 
15 % el matí entre setmana. La resta (13%) es reparteix entre el cap de setmana, matí del dissabte 
(4%) i tarda del dissabte (2%), o d’altres franges horàries (7%). Les dades d’assistència de la 
biblioteca corroboren aquest 2% d’assistència els dissabtes a la tarda. No obstant, estudiarem 
formules per obrir l’equipament mes hores setmanals i posar-lo a disposició dels i les usuàries. 
També fer constar, que com de ben segur coneix el regidor, les biblioteques de la nostra ciutat 
disposen del servi d’aules d’estudi en èpoques d’examen, serveis que s’adeqüen perfectament al 
que la pregunta defineix d’europeus i del segle XXI. Les aules d’estudi presten serveis durant 94 
dies a l’any prolongant l’horari d’obertura d’aquests equipaments en 5 hores els dies feiners (fins 
les 1:30) i en 5 hores els dissabtes i diumenges (fins les 0:30). 
 
 
 
En una pregunta realitzada pel sr. Gabriel Martorell, regidor del grup municipal de CiU, va 
exposar que l’ajuntament de Gavà ha estat percebent al llarg de l’exercici 2012 d’entre d’altres 
organismes públics i administracions, unes partides concretes des de l’Entitat Metropolitana de 
Barcelona. Les xifres que són considerables i moltes d’elles subjectes a programes d’actuacions 
concrets, han de respondre a les necessitats dels nostres ciutadans de Gavà. És per aquests 
motius que preguntar: Ens poden detallar i relacionar a data d’avui quines han estat aquestes 
partides i on, com i quan han estat destinades pels conceptes de les mateixes? 
 
En relació a la seva pregunta --va manifestar el sr. Víctor Carnero-- a data d’avui no s’ha ingressat 
cap quantitat corresponent als Plans Metropolitans de l’Àrea Metropolitana de Barcelona de 
suport a les Polítiques Socials 2012-2015 ni tampoc del Pla Metropolità d’Inversions 2012-2015. 
Respecte del Pla Metropolità de suport a les polítiques socials, l’Ajuntament  ha definit una part 
de les seves actuacions  pel període 2012-2013 mitjançant l’aprovació d’unes bases reguladores de 
subvencions a empreses per  la contractació de persones desocupades del municipi. Respecte del 
Pla Metropolità d’Inversions  estem encara en la  fase de definir les nostres propostes i la 
conseqüent redacció dels projectes corresponents. Una vegada acordats amb l’AMB seran 
incorporats al programa d’inversions municipal. 
 
 
Novament, el sr. Gabriel Martorell, atès --digué-- que les pluges en moltes ocasions superen 
aquí i a qualsevol altra ciutat les seves capacitats d’evacuació pel que fa als seus equipaments és 
un fet assumible però el que no ho és, és el fet que a la mínima pluja amb quantitats del tot 
normals, algunes vies públiques de la ciutat de Gavà s’inunden constantment. Va acabar 
preguntant: És conscient aquest equip de Govern que totes les arquetes de recollida d’aigua 
estan emboçades i quan plou s’acumula aigua a la via pública arribant en moltes ocasions a 
entrar l’aigua dins els domicilis a diferentes zones del barri però especialment a l’Avda. Europa 
del barri de gavà Mar? Un fet que es repeteix habitualment sense haver d’esperar a quantitats 
considerables de pluja doncs amb poca o molta aigua sempre es repeteix el mateix drama. 
 
Amb el to --va respondre-li el sr. Obispo-- que vostè planteja la problemàtica Sr. Martorell, 
sembla que en el moment que comença a ploure Gavà s’inunda i no es així ni molt menys. 
Tenim detectats alguns punts de la ciutat, també de l’Av. Europa, que acumulen després de 
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ploure molt certa quantitat d’aigua en cap cas arriba a entrar en els habitatges privats. com a 
màxim provoca alguns inconvenients als vehicles: no creiem que això sigui un drama, com 
vostè indica. Sàpiga vostè que per aquests punts existeix un protocol dissenyat perquè el serveis 
de manteniment i policia prioritzin la inspecció sempre que hagi de ploure o quan ho està fent. 
 
 
Un cop el torn del grup municipal CiU va finalitzar, va començar el corresponent al grup 
d’ERC-EV-IxG. 
 
En aquest sentit, va ser el sr. Jordi Calatayud, regidor de l’esmentada formació política qui va 
exposar com a antecedents que recentment, l’Ajuntament ha decidit implantar una sèrie de 
bonificacions i estímuls a l’obertura d’empreses i comerços, així com subvencionar, gràcies a un 
ajut metropolità, la contractació per part d’empreses privades de persones en atur. Si bé aquestes 
propostes mereixen l’aplaudiment i el suport del nostre grup, ja que van en línia amb les 
esmenes que vam presentar a les ordenances fiscals per al 2012 i que van ser acceptades per 
l’equip de govern, creiem que el procediment que s’ha seguit per decidir i implantar aquestes 
mesures es podria haver millorat. Ens referim al fet que aquestes mesures s’han pres totalment 
al marge, i sense cap tipus de consulta, debat o discussió, en el sí del Pacte pel 
Desenvolupament Econòmic i l’Ocupació a Gavà (PADEOG). Aquest pacte, que el govern local 
va ressuscitar a principis d’any com a excusa per rebutjar la nostra proposta de creació d’un 
Consell Econòmic i Social, no s’ha tornat a reunir des del febrer d’enguany. Insistim  en 
l’opinió que aquesta crisi no se superarà sense el concurs i, sobretot, la participació de tots els 
actors implicats en l’economia de la ciutat, i per tant correm el risc que unes mesures en principi 
encertades potser no siguin adients a la realitat econòmica de la ciutat, ja que s’han pres sense 
comptar amb l’opinió i la participació dels agents socials i econòmics de la ciutat. Per aquest 
motius va fer el següent Prec: Instem el govern municipal a que totes les mesures que es 
proposin per reactivar econòmicament la ciutat siguin primer plantejades, debatudes i estudiades 
en el si del Pacte pel Desenvolupament Econòmic i l’Ocupació a Gavà (PADEOG) abans de ser 
posades en pràctica. 
 
Permeti’m  Sr. Calatayud, --va respondre el regidor del PSC sr. Jordi Jímeénez-- que discrepi de 
la part expositiva de la seva pregunta. No és cert que s’hagin pres les mesures d’activació 
econòmica al marge del PADEOG, ni que aquest sigui fruit d’una mesura per a la no creació 
d’un CES local. El PADEOG és un òrgan consultiu i d’assessorament en 
matèriasocioeconòmica de l’Ajuntament de Gavà i, les actuals mesures que conformen un 
veritable Pla Econòmic, recullen propostes i sentits dels interlocutors socials que hi formen part 
(vostès també) i, que eleven a l’equip de govern per tal que siguin estudiades i, si és el cas, 
implantar-les. Així, bona part de les accions prioritàries debatudes al si del PADEOG, amb la 
participació de tots i cadascuns dels integrants del Pacte tenen reflex en el conjunt d’iniciatives 
plantejades. dir-li que així ha estat fins ara i que totes aquestes mesures s’han extret de les 
propostes d’accions a desenvolupar per l’Ajuntament derivades dels debats i les conclusions 
tant dels plenaris com de les comissions reduïdes que es van reunir en els primers trimestres 
d’aquest 2012 per l’Ajuntament. A més a més sorprèn la seva pregunta, perquè el seu grup per 
part del Sr. Reyes i després la Sra. Jiménez van demanar que l’Ajuntament liderés  aprovés 
mesures concretes per tal d’assolir els objectius marcats.  Insistint en qui tingués la 
responsabilitat de tirar-ho endavant liderés aquestes mesures. I això és el que ha fet aquest 
govern, liderar un Pla de Promoció econòmica que recull la diversitat i pluralitat del teixit 
econòmic de la ciutat.  El PADEOG establia un conjunt d’accions prioritàries en un moment de 
dificultats econòmiques on confluïen una alta desocupació, falta de liquiditat i crèdit, una 
producció estancada i, evidentment, una regressió del consum. Aquest Pla de Promoció 
Econòmica, com vol reactivar econòmicament la ciutat? En 3 eixos estratègics: Facilitar o 
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atraure la creació de noves activitats econòmiques, ja sigui de l’àmbit públic o privat mitjançant 
subvencions, beneficis fiscals. taxa d’obertura d’establiments i Impost d’Obres (ICIO); Creació 
d’Ocupació estable i de qualitat, mitjançant ajuts a la contractació. que es duia a terme amb el 
Programa 6  més 6 on l’ajuntament, d’acord amb les empreses,  sufragava les sis mensualitats 
més els costos derivats de la Seguretat Social d’un treballador amb el compromís de que 
l’empresa els contracti els altres sis mesos, amb la qual cosa podrà obtenir l’antiguitat de 1 any. 
El tercer eix consistia en impulsar la qualitat del teixit empresarial i comercial de la ciutat, on es 
creaven una sèrie de serveis que eren bàsic com ara la Q de qualitat, Finestreta Única, Oficina 
d’Atenció a l’Empresa, Portal Immobiliari (portal econòmic de la ciutat), Assessorament, 
formació i tutoratge a l’emprenedoria. Com pot comprovar, totes aquestes accions ja han estat 
debatudes i prioritzades dins de les darreres actes del PADEOG i, creguin, continuarem 
treballant per afavorir el desenvolupament econòmic de la nostra ciutat i millorar les condicions 
de vida dels nostres veïns. 
 
 
Novament, el sr. Calatayud va fer ús de la paraula per exposar que al Ple Municipal del passat 
mes de setembre es va aprovar iniciar els tràmits per dissoldre els patronats d’esports i de 
serveis comunitaris, així com els instituts municipals de promoció de la ciutat i de gestió del 
patrimoni. Quan aquesta dissolució es faci efectiva, s’hauran eliminat els darrers òrgans 
municipals en què estava reglada la presència de ciutadans no necessàriament electes, amb 
funcions de supervisió de la gestió de determinades àrees municipals. Per tant, creiem que és un 
clar pas enrere en les polítiques de participació ciutadana. Creiem que temes com l’organització 
de la Fira d’Espàrrecs, les campanyes de suport als comerciants, la gestió del Museu i del 
patrimoni històric i cultural de la ciutat, les polítiques de suport a l’ensenyament o les polítiques 
socials necessiten de fòrums i àmbits que permetin el concurs i, sobretot, la participació de tots 
els actors implicats en cadascun d’aquests temes ciutadans, per tal que les polítiques que s’hi 
practiquin comptin amb l’opinió i la participació dels agents cívics i socials de la ciutat. Per la 
qual cosa va formular el següent Prec: Instem el govern municipal crear fòrums, comissions o 
consells participatius en temes d’interès ciutadà com els assenyalats als antecedents, que 
permetin que les polítiques practicades pels diferents organismes municipals siguin 
supervisades per la ciutadania activa i implicada en la vida social, cívica i cultural de la ciutat. 
 
En relació, el sr. Víctor Carnero va manifestar-li que compartien la mateixa voluntat. En 
referència a aquesta qüestió, al ple de setembre en el punt de la dissolució dels organismes 
autònoms locals ja van informar que era voluntat de l’equip de govern estudiar la manera de donar 
continuïtat fonamentalment a la participació ciutadana atès que els càrrecs electes la tenien 
garantida. 
 
 
En un nou prec, aquest cop dut a terme pel regidor portaveu del grup municipal d’ERC-EV-IxG, 
sr. Andreu Pérez, va recordar --com a antecedents-- que la manca de pressupost, la grandària de 
la ciutat i la limitació del personal disponible fa difícil que l’Ajuntament pugui garantir la neteja 
i pulcritud dels carrers a tot arreu, sense la indispensable col·laboració ciutadana. A més, hi ha 
una sèrie de negocis, com ara botigues, i sobretot, bars i restaurants amb terrasses, per als quals 
la neteja de la via pública és important, tant a l’hora d’atreure els possibles clients, com per pura 
salubritat, en el cas de bars i restaurants. Per tant, seria fàcil aconseguir la seva col·laboració en 
la neteja de la via pública, involucrant-los i fent-los sentir coresponsables de la neteja del tros de 
vorera, o via pública, que tenen al davant del negoci respectiu. De la mateixa manera, es podria 
comptar amb la col·laboració de les comunitats de propietaris perquè de forma periòdica es 
netegés el tros de via pública del davant de cada façana. Per aquest motiu presenta el següent. 
Prec: Que es posi en marxa un programa de col·laboració ciutadana per tal de sensibilitzar 
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botiguers, restauradors i comunitats de veïns del seu paper en la neteja i pulcritud dels carrers, 
convidant-los a involucrar-se en la neteja de les vies públiques del davant de les façanes 
respectives. 
 
La sra. Maite Martí, regidora del PSC, va dir que l’equip de govern mostra la seva satisfacció en 
veure que, finalment, el seu grup municipal es fa conscient de la complexitat dels afers púbics 
de la nostra ciutat i alhora es fa ressò de la iniciativa de l’alcalde de proposar la necessària 
col·laboració de tothom en els afers públics que ens afecten com a col·lectiu. Dit això, 
estudiarem la seva proposta. 
 
 
En un darrer prec, el regidor d’ERC-EV-IxG, sr. Pérez, va manifestar que la biblioteca Josep 
Soler Vidal, que abans romania oberta els dissabtes a la tarda, ara tanca. Aquest horari era molt 
adient per a les persones que treballen els dies feiners en hores d’obertura de la biblioteca, i 
tenen els dissabtes al matí ocupats. Hem rebut queixes al respecte, i creiem que una bona 
distribució dels horaris del personal pot possibilitar mantenir oberta la biblioteca, si més no, el 
servei de préstec de llibres. Va concloure fent el següent Prec: Que es replantegi el tancament de 
la biblioteca Josep Soler Vidal els dissabtes tarda i es torni a obrir en aquest horari. 
 
La sra. Apolonia va donar per reproduïda la resposta que havia donat anteriorment al grup 
municipal de CiU. 
 
 
Novament, el sr. Pérez, va prendre la paraula per aquest cop per realitzar una pregunta, a la part 
expositiva de la qual va exposar que a primers d’octubre han acabat les obres, finalment, del pas 
per a vianants entre la Rambla i el carrer de Barcelona, per sota de l’estació. Aquestes obres han 
arranjat també un accés al refugi antiaeri de la guerra civil que hi ha sota la Rambla de Lluch. Fa 
un temps, el govern municipal va informar de les intencions de convertir aquest búnquer en un 
espai per a la memòria històrica, amb la possibilitat d’organitzar-hi visites guiades i usar-lo amb 
finalitats culturals i educatives. Va formular la pregunta: En quin estat es troba el projecte 
museogràfic d’adequació del refugi antiaeri de la Rambla Lluch, i quan està previst que 
s’implementi i s’obri al públic? 
 
El projecte museogràfic --va respondre el sr. Miquel-Àngel Díaz, regidor del PSC-- està definit 
i, de fet, en la presentació pública del refugi ja se’n va poder veure un esbós. S’està treballant en 
la seva implementació. Tan bon punt es disposi d’una data concreta se n’informarà. Comentar 
així mateix que aquesta és una acció d’adequació del refugi antiaeri que contribuirà a posar  
encara més en valor, des del punt de vista patrimonial i de la memòria col·lectiva aquest espai, 
així com el coneixement de la nostra història local més recent. Un coneixement de la història 
gavanenca en el que, com saben, aquest ajuntament ha posat i posa tot l’accent. 
 
 
Acabat el torn corresponent al Grup d'ERC-EV-IxG es va iniciar el del Grup municipal de C’s, 
essent en tots els casos el sr. Miguel-Ángel Ibáñez qui va prendre la paraula per a formular 
oralment els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-quatre 
hores d'antelació al començament de la sessió.  
 
En un primer, el regidor de C’s, formulava a l’Equip de Govern el prec de que dado que para la 
consulta de los dossiers de los diferentes puntos de los Plenos municipales debemos solicitarlos 
en Secretaría y en muchos casos para poder estudiarlos nos vemos en la necesidad de hacer 
fotocopias con las consecuencias económicas y ecológicas correspondientes, y dado que el 
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contenido de los mismos es susceptible de facilitarlo en formato digital, rogamos: Que para 
facilitar el acceso a la información necesaria para el posicionamiento en Pleno así como para la 
argumentación del mismo, y en aras de una mayor eficiencia ligada a un ahorro económico y a 
una mayor sostenibilidad, rogamos al Equipo de Gobierno facilite también en formato digital el 
contenido de los dossiers de los diferentes puntos del Pleno y/o Comisiones Informativas bien 
cuando así se solicite bien a través de su publicación en un apartado especifico accesible a 
través de Internet con la correspondiente contraseña de acceso o sistema equivalente que 
consideren adecuado. 
 
El sr. Victor Carnero va dir respecte d’aquest prec que l’equip de govern, dins de les mesures 
per a impulsar l’administració electrònica encarregaria a la secretaria general i als serveis 
informàtics que estudiessin dita possibilitat. 
 
 
En un nou prec, del sr. Ibáñez, atès --digué-- que dado que en fecha próxima se presentará por 
parte del equipo de gobierno la propuesta de Presupuestos Municipales 2013 y atendiendo a la 
complicada situación social y económica de una parte de la ciudadanía, y considerando que a lo 
largo de los años de bonanza se han ido concediendo subvenciones a entidades cuyas 
finalidades aunque generalmente muy loables, no son de primera necesidad, es decir 
prescindibles en epoca de carencias, y cuya cifra global asciende a una respetable cantidad que 
en estos momentos consideramos es más necesaria en otras finalidades. Va concloure formulant 
el prec: Que el Equipo de Gobierno proceda a una rigurosa revisión de las subvenciones que 
concede anualmente para que aquellas que no sean imprescindibles se dediquen a ayudas para 
las personas socialmente más desfavorecidas y/o aquellos servicios sociales cuya demanda que 
se haya visto más incrementada. 
 
Novament, contesta el sr. Víctor Canero manifestant: “Informarle que en el presente ejercicio ya 
se ha procedido a una revisión rigurosa tanto de los criterios como de las cantidades a asignar a las 
distintas entidades, adoptándose el compromiso de mantener las subvenciones a entidades sociales 
y educativas. Durante el presente ejercicio se ha informado a cada una de las entidades de cuales 
eran los principios reguladores así como las actuaciones susceptibles de financiación así como el 
régimen de justificación.”   
 
 
En una nova intervenció, aquest cop per formular una pregunta, el sr. Ibáñez, va posar com a 
antecedents que habiendo presentado en fecha 7 de agosto una instancia con registro de entrada 
10.338 en que recogiendo las quejas de varios usuarios, solicitábamos la reparación urgente de 
uno de los elementos instalados en el parque del Calamot para hacer ejercicios gimnásticos, pues 
debido al mal estado de una de las maderas verticales y de su anclaje al suelo suponía un peligro 
para los usuarios de dicho elemento. Que habiendo recibido respuesta en fecha 15 de octubre con 
registro de salida nº 8715 en que se nos comunica que “Van ser detectades aquestes incidències i 
van ser resoltes d'immediat” Dado que la solución adoptada ha sido la de retirar dicho elemento. 
Va preguntar:¿Tienen previsto volver a instalarlo en breve? Cuando diferentes elementos del 
mobiliario urbano de Gavà presenten deficiencias que los hagan inseguros, ¿procederá el equipo 
de gobierno a repararlos o como en este caso simplemente los eliminarán? 
 
El Parque del Calomot --va respondre-li el sr. Obispo-- forma parte de la red de parques 
metropolitanos, y el mantenimiento de sus instalaciones es competencia del Área Metropolitana. 
El elemento de ejercicios deteriorado, el cual hace referencia, se retiró por los servicios de 
mantenimiento del parque ya que no se podía reparar por tratarse de una instalación antigua que en 
estos momentos no es reglamentaria. La intención del Área Metropolitana es la de sustituir todas 
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las instalaciones parecidas existentes en sus parques por otro tipo que sea actual y reglamentario, 
lo cual está en fase de estudio en estos momentos. Por tanto, en principio se repondrá los 
elementos que se deterioren. 
 
 
El sr. Ibáñez va concloure el torn del grup de C’s amb una pregunta, la part expositiva de la qual 
deia que observamos con curiosidad la aparente diferencia de criterio a la hora de la elaboración 
de dos folletos municipales: la ”Carta de Serveis de l'OAC” y el de las Concejalías de barrio. La 
“Carta de serveis” de la OAC Oficina d'Atenció Ciutadana, tiene como finalidad primordial, 
según el propio folleto,  el informar al ciudadano de los compromisos de servicio, tanto 
generales como concretos así como de sus derechos frente a la Administración; a nuestro 
criterio es un folleto importante principalmente para el ciudadano de Gavà. El folleto “A prop 
teu” - “Cerca de ti” informa sobre las Concejalías de Barrio recientemente creadas. Este folleto 
en que se explica la cercanía que se quiere dar a esta nueva figura publica las fotografias de los 
concejales de barrio e indica los horarios y lugares de atención, pero salvo esas 4 horas 
semanales remite a una dirección genérica de correo electrónico y al teléfono de la centralita del 
ayuntamiento, sin posibilidad de contactar directamente con ninguno de los concejales de 
barrio. Esta curiosa cercanía nos hace pensar que es un folleto importante principalmente para la 
promoción del trabajo del equipo de gobierno. Va formular la pregunta: ¿Porqué la “Carta de 
serveis” de la OAC que informa al ciudadano de los compromisos de servicio y de sus derechos 
frente a la Administración está únicamente en catalán mientras que el folleto, más político, de 
promoción de los concejales de barrio está en los dos idiomas oficiales? Dado que los dos son 
folletos únicamente del ayuntamiento de Gavà ¿A qué se debe esa diferencia de criterio? 
¿Podemos deducir que lo importante para el gavanense se pone únicamente en catalán y que lo 
importante básicamente para los partidos del equipo de gobierno se edita en bilingüe? 
 
En relació a la pregunta el sr. Víctor Carnero v a dir que ja van manifestar en repetides ocasions en 
aquest ple que el català és el idioma preferent en aquest Ajuntament perquè és la llengua oficial de 
Catalunya, i per això té un ús preferent en les comunicacions municipals. Dicho esto, y atendiendo 
al carácter general que debe tener una información como la Carta de Servicios de la OAC, y para 
facilitar al máximo el conocimiento de la misma, se procederá a hacer la correspondiente versión 
en castellano para que sea consultable a través del portal-web Gavacuitat.cat 
 

---------- 
El Sr. FRANCISCO-JAVIER GARCÍA abandona la sessió. 

---------- 
 

DECLARACIONS POLÍTIQUES  
 
1) -   DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNI CIPAL DE CiU 
DE SUPORT A LA RESOLUCIÓ DEL PARLAMENT DE CATALUNYA  PER 
L’EXERCICI DEL DRET A L’AUTODETERMINACIÓ.  
 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel grup municipal  de CiU de suport a 
la Resolució del Parlament de Catalunya per a l’exercici del dret a l’autodeterminació, 
declaració que, després del debat i un cert consens entre els grups que finalment votarien a 
favor, diu així en la seva part dispositiva:  
 
PRIMER .- Donar ple suport a la Resolució del Parlament de Catalunya, aprovada el 27 de 
setembre de 2012, sobre el dret a decidir lliurement i democràtica el futur de Catalunya i la 
necessitat d’una consulta al poble català. 
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SEGON.- Assabentar d’aquest acord a l’ACM, a la FMC, al Parlament de Catalunya, al Govern 
de la Generalitat de Catalunya, al Congrés dels Diputats i al Govern espanyol. 
 
La Declaració política va ser aprovada per sis (6) vots a favor (3 CiU, 1 ICV-EUiA i 2 ERC-
EV-IxG), cinc (5) en contra (4 PP i 1 C’s), i nou (9) abstencions (PSC), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
Va intervenir el portaveu de CiU, sr. Ramon Castellano, per exposar la Declaració Política 
presentada pel seu grup municipal, la qual era idèntica a l’aprovada pel Parlament de Catalunya 
per tres dels respectius grups polítics presents a nivell municipal. El que es pretenia amb la 
presentació de dita Declaració era obtenir el suport de la ciutat de Gavà a la veu majoritària del 
poble de Catalunya que l’onze de setembre va sortir al carrer per reivindicar un futur per 
Catalunya amb estructures d’Estat i el legítim dret de decidir el seu futur, de manera lliure i 
democràtica. Atès que totes les formacions polítiques presents ja s’havien manifestat al 
respecte, el que es buscava era mirar d’obtenir, en l’àmbit local, el recolzament dels mateixos 
grups municipals que van fer possible la seva aprovació a nivell parlamentari. En relació als 
grups que no van donar suport a la resolució va dir que entenia el seu posicionament però, en tot 
cas, els va recordar que tot naixia d’un “no rotund” a no voler parlar del finançament de 
Catalunya, d’un “no rotund” a  unes expectatives econòmiques legítimes de pacte fiscal de 
Catalunya. El pacte fiscal era un dels objectius del programa de CiU a les eleccions generals de 
novembre de l’any passat i el fet que, per part de Madrid, s’hagués tancat la porta a poder-ne 
dialogar va fer que la gent reaccionés d’immediat.  
 
La Declaració Política presentada literalment deia: 
 

“Des de la seva represa al segle XIX, el catalanisme ha formulat diferents 
propostes polítiques amb l’objectiu de garantir la pervivència de la llengua i la 
nació catalanes, afavorir el progrés econòmic i el benestar dels seus ciutadans. 
Bona part d’aquest catalanisme ha volgut trobar durant molts anys un encaix de la 
nostra realitat nacional al si de l’Estat espanyol mitjançant l’aportació 
d’estabilitat econòmica i regeneració en les formes de Govern, a canvi del 
reconeixement de la nostra llengua, la nostra cultura i un cert nivell d’autogovern, 
diferent en funció del període històric. Hi ha hagut, també des del catalanisme, una 
proposta que ha plantejat una redefinició complerta de l’Estat espanyol per a 
basar la seva font de legitimitat en la unió voluntària de diferents nacions que 
s’haurien de reconèixer entre elles en un pla d’igualtat. Igualment, ja des dels seus 
inicis, el catalanisme polític ha comptat amb partidaris de l’Estat propi, entenent 
que era en el concert de les nacions on Catalunya trobaria un marc de relació 
estable i de bon veïnatge amb la resta de pobles de la Península Ibèrica i 
d’Europa. 
 
En els darrers trena anys, una part majoritària del catalanisme ha intentat 
vehicular el seu progrés nacional, desenvolupament econòmic, cohesió social i 
aprofundiment democràtic a través de la participació a l’Estat espanyol. Malgrat 
els avenços assolits respecte a la situació viscuda sota el franquisme, el balanç 
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d’aquest període és clarament insuficient de cara als reptes de futur que tenim com 
a societat. Les propostes d’acord que han significat els estatuts d’autonomia de 
1979 i 2006, la col·laboració amb l’entrada a la Unió Europea i a l’euro, la 
contribució a la modernització econòmica i al progrés democràtic, han topat amb 
una clara voluntat de recentralització i de laminació de l’autogovern –expressada 
amb les continuades invasions competencials i, de forma molt significativa, amb la 
Sentència del tribunal  
 
Constitucional sobre l’Estatut d’Autonomia de 2006-, l’incompliment dels 
compromisos continguts en els diferents acords entre Catalunya i l’Estat espanyol, 
una inversió en infrastructures molt menor al pes econòmic sobre el conjunt de 
l’Estat, el menyspreu i l’assetjament contra la llengua i la cultura catalanes i un 
dèficit fiscal continuat durant aquest període equivalent anualment al 8% de la 
creació de riquesa que avui posa en perill la cohesió social i el progrés econòmic. 
 
Una part important de la ciutadania i a diferents actors socials, econòmics i 
polítics a proposar nous escenaris de futur. Disposar d’un Estat propi, tant 
dependent o independent com la resta d’Estats europeus, que tingui per objectiu 
servir al benestar, el progrés econòmic i cultural dels ciutadans de Catalunya, 
sigui quin sigui el seu origen o condició, és vist avui com una necessitat 
inajornable per una part creixent de la ciutadania de Catalunya. El passat 11 de 
setembre, més d’un milió i mig de catalans i catalanes va protagonitzar una 
jornada històrica, donant un exemple de civisme i de compromís amb el present i 
el futur de la nostra nació. De forma molt massiva els manifestants van expressar, 
de manera clara i inequívoca, el desig que Catalunya esdevingui <<un nou Estat 
d’Europa>> i van recollir un anhel que, en aquests moments, és compartit per una 
part molt important de la societat catalana, que reclama que el nostre país 
assoleixi de l’instrument d’un Estat; eina imprescindible per fer front als reptes de 
la nostra societat. 
 
La voluntat que els ciutadans i les ciutadanes de Catalunya puguin decidir amb 
plena llibertat el seu futur ha estat assumida per una majoria de les forces 
polítiques parlamentàries i pel President de la Generalitat. En aquest sentit, el 12 
de desembre de 1989, el Parlament de Catalunya va remarcar que el poble català 
no renunciava al dret a l’autodeterminació; i, igualment, va expressar la 
possibilitat <<d’incrementar les cotes d’autogovern fins allà on cregui convenient 
i, en general, adequar la regulació dels drets nacionals a les circumstàncies de 
cada moment històric>>. 
 
Després d’aquest 11 de setembre, escoltant l’anhel expressat d’una forma tant 
significativa, s’esdevé el moment històric en el qual resulta necessari consultar la 
ciutadania sobre la possibilitat que Catalunya esdevingui un nou Estat d’Europa. 
 
Per aquestes raons, els grups parlamentaris sotasignants presenten la següent: 
 
Resolució 
 
1.- El Parlament de Catalunya expressa el seu reconeixement i es felicita per 
l’enorme èxit aconseguit a la massiva manifestació del passat 11 de setembre pels 
carrers de Barcelona, sota el lema “Catalunya nou Estat d’Europa”. 
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2.- El Parlament de Catalunya constata que al llarg d’aquests darrers trenta anys, 
una part molt important del catalanisme s’ha compromès a fons amb la 
transformació de l’Estat espanyol per poder-hi encaixar sense haver de renunciar 
a les nostres aspiracions nacionals, a la nostra voluntat d’autogovern, ni a la 
nostra continuïtat com a nació. Però els intents d’encaix de Catalunya a l’Estat 
espanyol i les seves reiterades respostes són avui una via sense recorregut, 
Catalunya ha d’iniciar una nova etapa basada en el dret a decidir. 
 
3.- És per tot això que el Parlament expressa la necessitat que Catalunya faci el 
seu propi camí, constatant la necessitat que el poble català pugui decidir 
lliurement i democràticament el seu futur col·lectiu, per tal de garantir el progrés 
social, el desenvolupament econòmic, l’enfortiment democràtic i el foment de la 
cultura i la llengua pròpies. 
 
4.- El Parlament insta el Govern de la Generalitat i a les forces polítiques i els 
agents socials i econòmics a impulsar el màxim consens possible per tal de portar 
a terme aquest procés democràtic i el full de ruta consegüent, amb diàleg amb la 
comunitat internacional, la Unió Europea i el Govern espanyol, per tal que la 
ciutadania de Catalunya pugui determinar en un marc de plena llibertat, respecte 
al pluralisme, foment del debat i la convivència democràtica i sense coaccions de 
cap mena. 
 
5.- El Parlament de Catalunya constata la necessitat que el poble de Catalunya 
pugui determinar lliurement i democràtica el seu futur col·lectiu i insta el govern a 
fer una consulta prioritàriament dins la propera legislatura. 
 
Per tot això, el grup municipal de Convergència i Unió de l’Ajuntament de Gavà 
proposa al Ple municipal l'adopció dels acords següents: 
 
Primer.- Donar ple suport a la Resolució del Parlament de Catalunya, aprovada el 
27 de setembre de 2012, sobre el dret a decidir lliurement i democràtica el futur de 
Catalunya i la necessitat d’una consulta al poble català. 
 
Segon.- Assabentar d’aquest acord a l’ACM, a la FMC, al Parlament de 
Catalunya, al Govern de la Generalitat de Catalunya, al Congrés dels Diputats i al 
Govern espanyol”. 

 
A continuació, va fer ús de la paraula el sr. Miguel-Ángel Ibáñez expressant que entenia la 
oportunitat de la Declaració però si la va aprovar en el seu dia el Parlament poc es podia fer al 
respecte en l’àmbit local atès que entenia que el suport normalment es donava de l’òrgan gran al 
petit --per recolzar-lo-- i no a la inversa. De totes maneres, amb nota d’humor, va dir que potser 
es podria repetir la frase que en la sessió ja s’havia escoltat en el sentit de que es donava per 
reproduïda la votació, en aquest cas, la realitzada pel Parlament de Catalunya.  
 
 
Per part del grup municipal d’ERC-EV-IxG, el sr. Andreu Pérez, va dir literalment, el que 
segueix: “Nosaltres, com ja hem fet al Parlament del nostre país, donarem total suport a la 
moció presentada, ja què és la mateixa.  Nosaltres tenim una sola veu i no la canviem segons el 
lloc. Tenim mil arguments per defensar a aquesta demanada i se'm fa difícil trobar-ne cap per 
ser tombada. Ens podem passar anys fent manifestacions i contra manifestacions, mocions i 
contra mocions, fent debats públics i privats. Però al de final del trajecte tot s'acabarà per donar 



28 de  45 

la paraula a qui té la potestat i és subjecte, el poble català. En el fons aquí tenim un doble debat, 
el del dret a decidir i aquí ens trobarem  tots els demòcrates alhora de defensar-lo. I el que farem 
el dia del referèndum, aquí cadascú tindrà la seva legitima posició. Però sense el primer el segon 
perd sentit. Ara bé espero un acte de democràcia i que el dret a decidir el defensi tothom que 
estima la llibertat.  No en sé trobar altra formula  més democràtica que aquesta. Per això 
demano a vostès, els unionistes, abandonin l'època medieval, l’època colonial. Que amb l'espasa 
i la creu ja no s'hi va. No ens tirin a sobre l'equivalent la Guàrdia Civil i seva la Santa 
Constitució. La Constitució està pensada per no ser reformada i és un camí perdut. Vostès els 
partits unionistes  no la volen reformar per donar cabuda al dret a decidir. Així doncs no ens 
vinguin amb la Santa Constitució, és més si cap dia es reformés seria al revés, és a dir 
involucionista. Amb la seva constitució el dret a decidir és il·legal. Ara bé convindram amb que 
una cosa és la legalitat i l’altre el que és legítim. És per això que no incorporar el dret a decidir i 
negar-lo és antidemocràtic. Ho repetiré per sí algú encara no la sentit prou és antidemocràtic. 
L’única drecera per assolir la independència és donar la veu al poble. I sempre els diré els 
mateix. En democràcia guanya la majoria. Que tenen por de passar per les urnes?  Els hi recordo 
que tots els presents hem passat per les urnes per ser-hi aquí. Abandonin les declaracions de la 
por i la mentida. Sí aquest ha de ser els seus arguments anem arreglats. Que la Sr. Camacho 
deixi d’espantar a la gent gran quan va als casals d’avis, les pensions se seguiran pagant i vostès 
ho saben. No ens vulguin treure els títols universitaris i tornar a P-3. No cal que facin més 
estudi, via FAES, per dir quan militars faran falta per ocupar Catalunya. Deixin de fer el ridicul. 
Europa els observa. Semblen el Papu fent por, només els hi falta un llençol i les cadenes. 
Prenguin nota dels Britànics, dels  canadencs. Com  ha dit el primer ministre anglès en Cameron 
"davant de la demanda del Parlament Escocès atorguem als escocesos el dret a decidir" D'aquí 
dos anys faran un referèndum. Què és el que encara no han entès. Senyors unionistes. Estan fent 
el ridícul més espantós arreu d'Europa i encara no s'ha adonat. Els convé llegir premsa 
internacional i viatja una mica més. Van a contra corrent. Reconeguin d'una vegada per totes a 
Kòsovo i no facin com els russos o els xinesos (dos democràcies amb pedigrí) i passin a la 
història com a demòcrates. Quan posem les urnes per decidir el que volem, que faran, enviaran 
la guàrdia civil per incautar urnes? Llavors aquell dia voldrà dir que vostès han perdut”. 
 
 
Tot seguit, la sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde i regidora portaveu del grup municipal 
d’ERC-EV-IxG, va manifestar, literalment, que “L’oportunisme de CiU es fa evident de nou 
amb aquesta declaració política que porten al Ple de l’Ajuntament. Ens demanem que com a Ple 
municipal ens posicionemt no sobre una idea o proposta concreta sinó sobre la pròpia Resolució 
que el Parlament de Catalunya, màxim òrgan democràtic de Catalunya, ja ho va fer i va aprovar. 
Un debat que ja van fer els grups polítics i que no tindrà en les seves expressions locals cap 
sospesa. En aquest sentit i com ja es sabia el grup que represento mantindrà la mateixa postura 
que el grup parlamentari, donarem el vot a favor per una raó molt important, Catalunya i 
l’exercici del dret democràtic a decidir  es patrimoni de tot el poble de Catalunya, Es de tots i 
totes, es de tota la bona gent que s’aixeca cada matí per tirar endavant el país i no de cap 
persona ni partit polític que es vulgui apropiar-se de forma exclusiva per interessos 
electoralistes. Represento a un grup que creu davant de tot amb els Drets com a possibilitats, i 
part tant considerem imprescindible que els Partits polítics, agents socials i entitats 
representatives del país arribin a un “Acord Nacional per l’exercici del dret a decidir”, el mes 
ampli possible per tal que la ciutadania de Catalunya pugui expressar durant la propera 
legislatura a traves d’una consulta la voluntat de futur del país. Un debat rigorós i serè basat en 
la plena igualtat d’oportunitats i el respecte a totes les posicions. Com a formació política 
defensem  el drets dels pobles a decidir lliurament i democràticament el seu futur, i lamentem 
que aquells que ara governen volen amb apropiar-se dels drets nacionals de tots per amagar la 
seva incapacitat política i de gestió al desposseir a la ciutadania dels seus drets social i 
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desmantellar els pilars bàsics de la societat del benestar que tantes generacions de catalanes i 
catalans van lluitar per aconseguir boicotejant la cohesió social del país. CiU al Parlament no va 
voler incorporar al debat els Drets Socials i Ciu a Gavá, com únic Vocero  dels interessos del 
seu partit  porta la mateixa declaració aprovada si, però incompleta també.  Però ho torno a dir, 
sense Drets Socials no hi ha plenitud Nacional! I per tant continuarem treballant per això en les 
dues vies.   
 
 
Per part del grup municipal del PP va ser el sr. Josep Llobet, regidor portaveu, qui va voler 
remarcar que, tant en el Ple municipal com a la sessió de la Diputació Barcelona, es reproduïa 
un debat que ja es va realitzar en el seu dia en el Parlament de Catalunya. Va anunciar que la 
seva formació política no donaria suport, però va voler deixar clar que estaven a favor del dret a 
decidir que és on rau la sobirania del poble espanyol. El que passava era que uns es pensaven 
que el dret a decidir depenia del poble de Catalunya quan segons la constitució espanyola 
corresponia al poble espanyol. Atès que estaven en campanya electoral, si els partits 
nacionalistes explicaven una cosa ells havien d’explicar la realitat de les mateixes. Com que no 
els hi agradava escoltar aquestes coses ells preferien inventar-se les seves, amb els mitjans de 
comunicació de Catalunya, que estaven comprats per ells, fent creure a la gent que si passés 
quelcom no passaria res. Va posar com a exemple els titulars de dos diaris nacionalistes on es 
deia que el 66% dels empresaris de la PIMEC estaven a favor de la independència i això 
comportava que qualsevol que llegís la notícia pensés que el món empresarial, el que sustentava 
l’economia de Catalunya, estava a favor de la independència. Va afegir, que potser la gent no 
llegiria més, que potser alguns diaris ni ho dirien, però el cert era que l’esmentada enquesta 
només la va contestar un 12%, per tant dels 2.224 empresaris del PIMEC només 266 la van 
contestar, i d’aquests, 175 van dir que estarien a favor de la independència. Per tant, s’estava 
enraonant que el 8% dels empresaris del PIMEC es van manifestar a favor de la independència. 
Per això, va demanar el dret a que no es mentís al ciutadà. Va dir que el cas de Catalunya no era 
comparable al cas de Kòsovo ni d’altres i va indicar que totes les regions que havien volgut ser 
independents, anaven en contra de la legalitat internacional, mentre no hi hagués conflicte 
bèl·lic o vulneració dels drets humans, com va passar a Kòsovo. Va afirmar que el seu grup 
continuaria dient la veritat, tot i que entenia el discurs d’ERC-EV-IxG i resta de partits 
nacionalistes atès el context electoral, però no ho acabava d’entendre d’altres formacions. Per 
tot l’anterior, va reiterar que el seu grup votaria en contra, tal i com ja ho va fer al Parlament de 
Catalunya. 
 
 
La  sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde del PSC, va avançar que el seu grup reproduiria el 
posicionament que van mantenir al Parlament de Catalunya, el qual va ser d’abstenció atès que 
juntament amb la presentació de dita Proposta hi havien moltes coses més, com eren tota una 
sèrie de declaracions i posicionaments per part del grup de CiU que van provocar molts 
interrogants i una postura de certa ambigüitat, que fins el dia d’avui no s’havien acabat de 
concretar, fet que fonamentava la seva decisió de l’abstenció. El que va voler deixar clar era que 
el seu grup abans de ser socialista era demòcrata, i per tant, estaven absolutament a favor del 
dret a decidir, però no de qualsevol manera, sinó del dret a decidir vinculant, perquè el ciutadà 
havia de poder decidir de veritat i no només opinar. I per poder decidir i no opinar era necessari 
que la consulta fos democràtica, i en conseqüència, s’havia de concretar i respectar les lleis 
sobre que, com i amb qui. Per la seva formació política totes aquestes eren qüestions ineludibles  
La proposta del seu grup només era una, la via federalista, la de la via d’intentar modificar la 
constitució, la de la via del consens, la del diàleg i no la del trencament, però va tornar a recalcar 
que estaven a favor del dret a decidir però com en l’esmentada Declaració se’ls plantejaven uns 
dubtes que, hores d’ara, tampoc no s’havien resolt, el seu posicionament seria el de l’abstenció. 
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Va tornar a fer ús de la paraula el sr. Castellano per donar les gràcies als grups que donarien 
suport alhora que considerava que per responsabilitat, tant ells com la seva formació, es devien 
a mantenir la fidelitat, a mantenir un text aprovat pel Parlament de Catalunya pels respectius 
grups i a l’ideari que defensaven i coincidien. No va voler entrar en el debat sobre les 
puntualitzacions fetes pels altres regidors i només va voler deixar clar a la sra. Blanco que, en 
quant al perill de pèrdua de drets socials, ell com a demòcrata, català i servidor públic, la seva 
obsessió era aprofundir en l’Estat del Benestar i millorar el nivell de vida. Respectava el 
posicionament del PP, el qual era legítim, però hi havia un tret diferenciador, i era que al·ludien 
a que eren espanyols perquè hi havia una norma que ho deia. També es podia tenir un germà o 
una germana però es preguntava si era perquè es tenia o perquè se l’estimava. En aquest sentit, 
es podia ser espanyol i català perquè s’era o perquè se sentia. Va agregar que s’havien de 
reconèixer les realitats, com les culturals, històriques, etc. Respecte a les dades que havia 
manifestat el sr. Llobet va respondre que si un milió i mig de persones sobre una població de set 
milions no volia dir res, doncs esperarien al dia vint-i-cinc de novembre aviam si seguia pensant 
que el que deien les urnes no era veritat. Per concloure, va donar també les gràcies als grup 
socialista, tot i la seva abstenció, perquè entenia que hagués de reproduir la votació feta en el 
seu dia en el Parlament. 
 
 
2)  - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNIC IPAL DEL PSC A 
FAVOR DE LA FINALITZACIÓ DE TOT L’ARC MEDITERRANI.  
 
Aprovar la Declaració Política presentada inicialment pel grup municipal del PSC, a favor de 
la finalització de tot l’arc mediterrani, declaració que, després de ser debatuda i admesa 
alguna esmena formulada al respecte, i amb el vot final favorable de tots el grups 
municipals,  diu així en la seva part dispositiva:  
 
La  part dispositiva de la qual diu així: 
 
PRIMER .-  Que insti el Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya 
i el Ministerio de Fomento del Govern espanyol a adoptar les mesures necessàries per a la 
construcció en el termini de temps més curt possible, d’un corredor mediterrani de transport 
amb doble via per a passatgers i per a mercaderies, amb ample europeu, tal i com es va 
dissenyar en el seu projecte original. 
 
SEGON.- Que insti el Ministerio de Fomento a finalitzar o construir els accessos als ports de 
l’Arc Mediterrani, per tal de fer possible la distribució de mercaderies en tot el corredor i 
facilitar el pas transfronterer cap a Europa. 
 
TERCER. Que insti el Ministerio de Fomento del Govern espanyol que s’acabi amb la 
desconnexió històrica del triangle Castelló-Tortosa-Tarragona, que condiciona tot l’eix 
mediterrani des d’un tram decisiu; que es permeti la connectivitat de les terres de l’Ebre, i que 
s’asseguri així la participació valenciana, amb ports i empreses, al corredor. 
 
QUART.- Que es facin arribar aquests acords al Departament de Territori i Sostenibilitat de la 
Generalitat de Catalunya, al Ministerio de Fomento del Govern espanyol, a la Comissió 
Europea, a l’Institut Ignasi Villalonga d’Economia i Empresa, i a la ciutadania de Gavà a través 
dels mitjans de comunicació generals i locals. 
 

---------- 
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Per part de la sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde del grup municipal del PSC, es va 
assenyalar que la Declaració Política naixia de la petició de l’Institut Ignasi Villalonga, que és 
una entitat destinada a la promoció de les relacions econòmiques i empresarials de l’arc del 
mediterrani, la qual destinava molts recursos i esforços a promocionar el corredor ferroviari del 
mediterrani que avui en dia ja formava part de la xarxa prioritaria dels transports europees.  En 
aquest sentit, van adreçar aquesta petició per tal que en el Plens es manifestés el vot a favor de 
l’esmentada infrastructura de vital importància pels sectors econòmics i pel territori. A 
continuació, va llegir la Declaració Política, que literalment deia: 
 

“L’Arc Mediterrani és una realitat econòmica i humana amb una llarga història. 
Finalment, l’octubre del 2011, les autoritats europees varen reconèixer oficialment 
la importància de vertebrar-lo mitjançant una decisiva infraestructura de 
transport i comunicació. Aquesta va ser una fita decisiva, aconseguida amb el 
consens de la totalitat de les institucions, associacions empresarials, universitats, 
col·legis professionals i del món sindical dels territoris de l’Euroregió de l’Arc 
Mediterrani. Els territoris que travessa aquesta via de comunicació estratègica són 
plenament conscients de la importància que té, i la societat civil, per tant, ha 
esmerçat tots els seus esforços a aconseguir la realització plena de la 
infraestructura. 
 
Malgrat tot, la seva finalització és encara lluny de ser una realitat: alguns trams 
estratègics romanen pendents d’obrir i algunes solucions provisionals tant per al 
transport de persones com de mercaderies continuen sense transformar-se en 
finals. 
 
És per això, que per tal de fer possible el funcionament òptim d’una 
infraestructura vital per al conjunt de l’Arc Mediterrani i permetre, finalment, el 
desenvolupament del potencial econòmic dels territoris que el conformen, el grup 
municipal socialista de l’Ajuntament de Gavà, proposa al Ple l’adopció dels 
següents acords: 
 

ACORDS 
 
1.- Que insti el Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de 
Catalunya i el Ministerio de Fomento del Govern espanyol a adoptar les mesures 
necessàries per a la construcció en el termini de temps més curt possible, d’un 
corredor mediterrani de transport amb doble via per a passatgers i per a 
mercaderies, amb ample europeu, tal i com es va dissenyar en el seu projecte 
original. 
 
2.- Que insti el Ministerio de Fomento a finalitzar o construir els accessos als 
ports de l’Arc Mediterrani, per tal de fer possible la distribució de mercaderies en 
tot el corredor i facilitar el pas transfronterer cap a Europa. 
 
3.- Que insti el Ministerio de Fomento del Govern espanyol que s’acabi amb la 
desconnexió històrica del triangle Castelló-Tortosa-Tarragona, que condiciona tot 
l’eix mediterrani des d’un tram decisiu; que es permeti la connectivitat de les 
terres de l’Ebre, i que s’asseguri així la participació valenciana, amb ports i 
empreses, al corredor. 
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4.- Que es facin arribar aquests acords al Departament de Territori i Sostenibilitat 
de la Generalitat de Catalunya, al Ministerio de Fomento del Govern espanyol, a 
la Comissió Europea, a l’Institut Ignasi Villalonga d’Economia i Empresa, i a la 
ciutadania de Gavà a través dels mitjans de comunicació generals i locals”. 

 
El debat sobre aquesta Declaració el va encetar el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, del grup municipal 
de C’s, qui va indicar que la Declaració Política expressava la bona voluntat, que compartien, de 
l’acabament d’infrastructures que eren totalment necessàries pel desenvolupament econòmic 
d’una regió molt important com és l’Arc Mediterrani. Entenia que quan això, es feia i es 
demanava, en unes instal·lacions ferroviàries tenia molt més sentit atesa la potència de 
l’esmentat transport i pel desequilibri que hi ha entre el transport per carretera i transport de 
ferrocarril. Per la qual cosa va anunciar que a seva formació política donaria suport a dita 
Declaració. 
 
 
A continuació el sr. Andreu Pérez, regidor del grup municipal d’ERC-EV-IxG, va agrair al 
partit del PSC la presentació de la Declaració, ja que en altres indrets s’havien vist posicions 
una mica diferents. qui, literalment, va dir: “Llegiré un extracte del Consell de Ministres 
europeu, que diu: “El PP i el PSOE van crear un front comú per presentar un paquet de 35 
esmenes a l'informe del Parlament Europeu sobre la xarxa de transports transeuropea amb 
l'objectiu que s'inclogui durant la tramitació parlamentària del projecte la Travessia Central del 
Pirineus a la xarxa bàsica, prioritzant-lo d'aquesta manera enfront al Corredor Mediterrani. De 
fet, els ministres de Transports dels 27 ja van acordar al març passat incloure a la xarxa 
prioritària el corredor ferroviari Mediterrani i l'Atlàntic, però van deixar fos el Central, motiu 
pel qual la ministra de Foment, Ana Pastor, va votar contra l'acord. L'eurodiputat popular Luis 
de Grandes ha insistit  que PP i PSOE defensen la inclusió de l'eix central perquè l'antic 
Corredor ja va ser projecte prioritari en el passat i ha rebut cinc milions de fons europeus per a 
estudis de viabilitat, juntament amb altres cinc milions aportats per Espanya, mentre l’arc 
mediterrsani no ha rebut ni un euro per cap banda”. En el fons, el que sempre he vist en 
l’aspecte d’infrastructures, tant si és via fèrria o carretera, sempre he vist una mancança en la 
inversió envers el nostre país i això tenia un passat que naixia no feia gaire temps. Ens podríem 
remuntar als primers edictes fets després de l’ocupació del nostre país al 1714. La primera trama 
radial pensada pèls primers Borbons tenia una premissa clara al voltant de Madrid a càrrec de 
l'estat i a la perifèria a càrrec del territori. Passat un temps es va demostrar el fet, molt coherent, 
la primera via fèrria que es va dur a terme a l’Estat espanyol, la direcció Mataró-Barcelona va 
ser sufragada íntegrament, amb inversió privada. El tram Madrid -Aranjuez a càrrec de les 
arques de l'estat. La història es repeteix. Arc Mediterrani enfront  corredor central. La pregunta 
de fons és escatir quin és el més útil i productiu. A l'antiga Roma ja ho tenien Clar, l'arc 
mediterrani era per on passaven les mercaderies del sud d'europa. M'agradaria aprofitar aquest 
debat per recordar el conveni signat per l'Estat a l’any 2006 per la ministra de l'època, 
Magdalena Alvarez, valorat en 2.500 euros per millorar les nostres carreteres, amb una previsió 
de durada de sis anys. Doncs bé, a punt d'acabar el termini només s'han invertit 244 milions 
d’euros, és a dir ni el 10%. Mentrestant hem vist, com en aquest període s'han fet les següents 
obrers: L’A-2 Soria amb 10.000 vehicles dia; N-VI Lleó 8.000 vehicles dia; N-501 Avila 8.000 
vehicles dia; N-531 Còrdova  11.000 vehicles dia; Totes desdoblades i millorades i no estic 
dient que no fessin falta. Però es curiós .mentre aquí la N-II al seu pas per Girona  amb 20.000 
vehicles al dia, la primera en accidents arreu de l'Estat  i ien canvi, inversió mínima. En canvi, 
en el tram Vallirana-Vilafranca de la N-340 amb 18.000 vehicles diaris, la tercera en accidents, 
encara pendent. En els fons el dilema sempre és el mateix: mínima inversió i màxima pressió 
fiscal, tant si governa el partit A com si ho fa el partit B. Serà per això que necessitem  amb 
urgència un estat propi, l'Estat al qual estem sotmesos per a nosaltres és una ruïna” 
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Per part del grup municipal d’ICV-EUiA, la tinenta d’alcalde i regidora portaveu, sra. Emma 
Blanco va manifestar, literalment que: “Respecte a aquesta declaració política el grup municipal 
que represento donarà el seu suport. Aquest projecte es un eix estratègic viari i ferroviari que 
ajudarà a cobrir una necessitat real d’articulació tant en matèria de passatgers com mercaderies 
i, a més permetia un fet capdal com era una millor connexió del Sud amb la Unió Europea i això  
comportarà és la millora de les nostra realitat industrial i portuària ja existent. En aquest sentit, i 
alhora, per les possibilitats de futur, un projecte que permet la descongestió dels ports del Mar 
de Nord i un abastiment des de la Mediterrània que es avantatjós per a tota Europa i nosaltres 
donarem el nostre suport. Considerem també que s’ha de ressaltar que un model d’aquestes 
característiques el que ens permet és un model de desenvolupament sostenible que contribueix 
alhora a  la reducció de la pol·lució i de les emissions de gasos que afecten al canvi climàtic. Per 
això, i en aquest sentit, estem treballant i seguirem treballant perquè hi hagi més unitat a l’hora 
de fer-lo possible i vetllar perquè hi hagi una dotació econòmica suficient.”  
 
 
Per part del grup municipal de CiU, el sr. Castellano, portaveu del grup municipal de CiU va 
anunciar que, evidentment, donarien suport a la Declaració, com no podia ser d’un altre manera. 
Va recordar que el nombre total d’habitants del corredor mediterrani era de un total de 18 
milions de persones, això volia dir que quatre de cada deu espanyols, comptant-se també ells 
com a espanyols, atès que ho posava el DNI, viuen en una regió afectada pel corredor 
mediterrani i el 40% del teixit empresarial de l’Estat espanyol es situa dins de l’esmentat 
corredor. Catalunya és el país amb la densitat empresarial més gran d’Espanya, després de les 
illes del País Balear. Va voler recordar que en el primer punt de l’acord de la Declaració es deia 
d’instar al Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya quan aquesta 
no tenia cap competència sobre l’assumpte en qüestió, que depenia únicament del Ministerio de 
Fomento, per la qual cosa, va pregar s’esmenés. Va felicitar al partit del PSC a Gavà i els va 
encoratjar a que poguessin convèncer a altres companys d’altres instàncies a que poguessin 
defensar el corredor mediterrani amb la mateixa fermesa que ells ho feien.  
 
Va intervenir el sr. Alcalde, per puntualitzar, que va ser un ministre socialista qui va presentar, 
amb el president de la Generalitat, el corredor mediterrani. 
 
 
El sr. Sáez, regidor del grup municipal del PP va anunciar que la seva formació política votaria 
a favor de l’esmentada Declaració sobre la finalització de l’arc mediterrani atès que la 
considerava capdal perquè, per una banda, era necessari desdoblar la via, i per altra, també era 
indispensable la connexió amb Europa. No obstant això, va voler fer una observació a la sra. 
Sánchez en quant a l’exposició de motius, en referència al reconeixement que feia la Unió 
Europea doncs creia que no feia falta una Declaració per començar a invertir sinó que el que es 
requeria eren diners i voluntat política i posar fill a l’agulla. Va voler fer una mica de justícia i 
remuntar-se al govern del PP a l’any 2000, quan es va aprovar el Pla d’Infrastructures que 
abastava del 2000 al 2007 i contemplava millores en l’eix mediterrani que possiblement ara, pel 
transcurs del temps, estiguessin una mica desfasades. També va recordar que a l’any 2004, 
durant el govern del sr. Zapatero, es va oblidar de tot el que s’havia dit, no fent res al respecte 
sobre les exigències de les Generalitats catalanes i valencianes. Així mateix, la sra. Magdalena 
Alvárez i el sr. Blanco van fer cas omís. Per acabar, es va voler referir als comentaris del sr. 
Lorite, assenyalant-li que en els pressupostos generals de l’Estat aprovats ahir hi havia una 
inversió de 2,6 vegades superior a la mitjana de tota Espanya, essent Barcelona la ciutat que 
rebria més fons del Ministeri de Fomento. 
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Per concloure el debat, la Sra. Sánchez, va agrair el posicionament favorable de tots els grups 
municipals, reconeixent que tots estaven a favor i que així havia estat en els diferents càrrecs 
que havien ocupat un o altre partit en els diferents governs, contribuint en major o menor 
mesura a fer o intentar fer d’aquesta infrastructura una realitat. I que, malgrat la situació 
econòmica actual, s’hagués pogut assolir un consens d’unanimitat sobre el que s’entenia que era 
important i ens feia competitius com a territori. Respecte a les competències del Departament de 
Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya va aclarir que en allò que fa referència a 
la planificació territorial si tenia competència. 
 

3)  - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNIC IPAL D’ERC-EV-
IXG RELATIVA ALS ATACS DE L’ESCOLA CATALANA, A LA C ONVIVÈNCIA 
DEMOCRÀTICA I LA DISCRIMINACIÓ QUE PATEIX EL BAIX L LOBREGAT I 
GAVÀ ALS PRESSUPOSTOS GENERALS DE L’ESTAT. 
 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel grup municipal  d’ERC-EV-IxG,  
relativa als atacs de l’escola catalana, a la convivència democràtica i la discriminació que pateix 
el Baix Llobregat i Gavà als pressupostos generals de l’Estat declaració que, després del debat 
i un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part 
dispositiva:  
 
PRIMER .- Denunciar que la comarca del Baix Llobregat, i en concret Gavà, tornarà a ser 
discriminada als PGE en inversions i infrastructures, i reclamar del Govern de l’Estat que els 
rectifiqui durant el seu tràmit parlamentari. En aquest sentit, el ple de l’Ajuntament de Gavà 
expressa el seu suport a les esmenes presentades pels grups parlamentaris al Congrés que 
plantegin resoldre aquest greuge que afecta als ciutadans i empreses de Gavà, el Baix Llobregat 
i la resta de Catalunya. 
 
SEGON.- Condemnar enèrgicament les declaracions del Ministre d’Educació, Cultura i 
Esports, José Ignacio Wert en les que amenaça els nens i nenes catalans a rebre adoctrinament 
ideològic a les escoles. Així mateix, expressar el rebuig més explícit del ple municipal a 
l’anunci d’impulsar des del seu ministeri una xarxa de segregació escolar a Catalunya per 
qüestions lingüístiques; intentant així erosionar el model pedagògic d’integració que 
exitosament representa la immersió lingüística a les escoles. Un model avalat per la comunitat 
educativa de fa molts anys, i que és producte d’un incontestable consens polític i ciutadà al llarg 
de tot aquest temps. 
 
TERCER.- Condemnar també de manera totalment enèrgica les declaracions amenaçadores de 
l’eurodiputat Alejo Vidal-Quadras, en les que reclamava del govern de l’Estat la intervenció 
armada de la Guardia Civil, com a ús “legítim de la coacció”, contra la Generalitat de Catalunya 
i els seus legítims representants del seu Govern. I en aquest cas, fer-se seves les crítiques 
realitzades per un dels principals portaveus parlamentaris de l’Eurocambra, en les que afirmava 
que les paraules de Vidal-Quadras “recorden els dies més foscos del segle XX”. 
 
QUART.- Fer arribar aquests acords a la Presidència del Govern espanyol, al ministeri 
d’Educació, Cultura i Esports, al ministeri de Foment, a la presidència del Parlament Europeu, a 
la Delegació del Govern espanyol a Catalunya, així com a totes les forces parlamentàries 
presents al Congrés i Senat espanyols. 
 
La Declaració política va ser aprovada per quinze (15) vots a favor (9 PSC, 3 CiU, 1 ICV-EUiA 
i 2 ERC-EV-IxG), cinc (5) en contra (4 PP i 1 C’s) i cap abstenció, donant-se per tant el vot 
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favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
El sr. Andreu Pérez Lorite, regidor portaveu del grup d’ERC-EV-IxG va manifestar que a la 
Declaració s’havia incorporat una esmena feta per la sra. Blanco, del grup d’ICV-EUiA quedant 
suprimit el paràgraf quatre de la part expositiva. Tot seguit, va llegir la Declaració que deia:  
 

“Catalunya ha estat històricament un poble de pau i d’acollida. El treball i 
l’esforç de tots els seus ciutadans i ciutadanes, amb independència del seu origen 
familiar, ha forjat un país amb enormes potencialitats de prosperitat; una 
prosperitat greument amenaçada per la crisi internacional, sí, per també per altres 
qüestions més properes geogràficament. Gavà no és  pas cap excepció d’aquesta 
realitat compartida amb la resta de la comarca i de Catalunya. 
 
Tot i l’enorme aportació fiscal de les catalanes i catalans a les finances de l’Estat 
espanyol, les aportacions econòmiques i inversions públiques de l’Estat al nostre 
país, no només estan molt per sota del PIB que generem, sinó del mateix 
percentatge de població a nivell estatal. Aquesta situació, repetida any rere any als 
Pressupostos Generals de l’Estat (PGE) ha portat que serveis públics, com el 
transport ferroviari de rodalies, restin lluny del que s’ofereixen en altres àrees 
metropolitanes europees. La insuficient freqüència de combois al llarg del dia i/o 
el nombre de vagons en servei, i els diaris endarreriments i incidències de la línia 
R2 que travessa la nostra població, demostren aquestes històriques mancances. 
 
Fa poc s’han conegut les xifres del projectes de PGE per al 2013. Entre d’altres 
qüestions discriminatòries, contemplen que, mentre el necessitat servei de rodalies 
de l’àrea de Barcelona rebrà només 14 M€, el de Madrid arribarà als 44 M€. A 
més, segons dades del Govern de la Generalitat de Catalunya, l’Estat només va 
executar el 35% de les inversions pressupostades l’any passat, mentre la 
Comunitat de Madrid no només en va veure executades totes, sinó que es feren més 
encara, arribant al 111% de les inversions programades. Juntament amb aquestes 
dades, quedaran novament pendents els prop de 1.000 M€ que resten encara de 
l’acompliment de la disposició addicional 3a. de l’Estatut, corresponents als anys 
2008 i 2009. Així, segons la Generalitat, s’ha acumulat un dèficit en inversions de 
l’Estat al nostre país que supera els 8.000 M€. 
 
Un dels elements més preuats d’una societat moderna i desenvolupada és el seu 
nivell educatiu i cultural. Catalunya ha anat construint des de la recuperació de 
les seves institucions d’autogovern un sistema educatiu lloat per la UE pel que fa a 
l’aprenentatge de les llengües oficials, i que ha estat exemple aquests darrers anys 
en l’acollida i d’integració per als molts i molts milers de nous alumnes provinents 
de famílies de nouvinguts a Catalunya de totes les regions del món. Un model 
d’èxit pel que fa a la inclusió social i cultural, i de garantia d’igualtat 
d’oportunitats, que no es pot posar en perill sota cap concepte. 
 



36 de  45 

Per tots els motius exposats anteriorment, el Grup Municipal d’ERC-EV-IxG 
proposa al Ple l’adopció del següents:  
 
Acords: 
 
1. Denunciar que la comarca del Baix Llobregat, i en concret Gavà, 
tornarà a ser discriminada als PGE en inversions i infrastructures, i reclamar del 
Govern de l’Estat que els rectifiqui durant el seu tràmit parlamentari. En aquest 
sentit, el ple de l’Ajuntament de Gavà expressa el seu suport a les esmenes 
presentades pels grups parlamentaris al Congrés que plantegin resoldre aquest 
greuge que afecta als ciutadans i empreses de Gavà, el Baix Llobregat i la resta de 
Catalunya. 
 
2. Condemnar enèrgicament les declaracions del Ministre d’Educació, 
Cultura i Esports, José Ignacio Wert en les que amenaça els nens i nenes catalans 
a rebre adoctrinament ideològic a les escoles. Així mateix, expressar el rebuig més 
explícit del ple municipal a l’anunci d’impulsar des del seu ministeri una xarxa de 
segregació escolar a Catalunya per qüestions lingüístiques; intentant així 
erosionar el model pedagògic d’integració que exitosament representa la immersió 
lingüística a les escoles. Un model avalat per la comunitat educativa de fa molts 
anys, i que és producte d’un incontestable consens polític i ciutadà al llarg de tot 
aquest temps. 
 
3. Condemnar també de manera totalment enèrgica les declaracions 
amenaçadores de l’eurodiputat Alejo Vidal-Quadras, en les que reclamava del 
govern de l’Estat la intervenció armada de la Guardia Civil, com a ús “legítim de 
la coacció”, contra la Generalitat de Catalunya i els seus legítims representants 
del seu Govern. I en aquest cas, fer-se seves les crítiques realitzades per un dels 
principals portaveus parlamentaris de l’Eurocambra, en les que afirmava que les 
paraules de Vidal-Quadras “recorden els dies més foscos del segle XX”. 
 
4. Fer arribar aquests acords a la Presidència del Govern espanyol, al 
ministeri d’Educació, Cultura i Esports, al ministeri de Foment, a la presidència 
del Parlament Europeu, a la Delegació del Govern espanyol a Catalunya, així com 
a totes les forces parlamentàries presents al Congrés i Senat espanyols.” 

 
Per part del grup municipal de C’s, el regidor sr. Miguel-Ángel Ibáñez, va dir que tenien part de 
raó, però com sempre preferien fer un mix electoral, tal i com va reconèixer a la comissió 
informativa, doncs agafaven el tema objecte de debat, tot el seu programari electoral i feien un 
batut perquè els demés se’l mengessin. Considerava que no es tractava d’això, i si es volia 
tractar un tema d’inversions calia parlar d’inversions i quan vingués la campanya ja podrien 
desfogar-se i explicar ben bé el seu programa. D’altra banda, es va alegrar que s’hagués 
suprimit el paràgraf núm. 4 de la part expositiva, donant agraïments a la sra. Blanco, perquè ells 
també consideraven que sobrava de totes totes. Va afegir que el seu grup, com qualsevol 
demòcrata, també estava en contra de l’adoctrinament ideològic i el que calia fer era educar i 
formar persones amb criteri independent perquè quan fossin grans poguessin prendre les seves 
decisions en ple coneixement i en plena capacitat. El cert era que s’havia parlat d’inclusió social 
i, francament, tenia la impressió que molts cops confonien inclusió social amb uniformitat 
social, i no era el mateix, doncs era completament oposat. Per acabar, va dir que aquests 
“refritos” o mix a vegades feien honor a la dita castellana de “ver la paja en el ojo ajeno y no ver 
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la viga en el propio”. Va anunciar que votarien contra perquè es barrejaven qüestions de tot 
tipus i era impossible discernir allò d’on tenien raó d’allò que no compartien. 
 
 
La sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde i regidora portaveu del grup municipal d’ICV-EUiA, va 
assenyalar que s’havia comentat que en la Declaració Política hi havia una barreja de diferents 
temes i per tant, es centraria en intentar donar el punt de vist de la seva formació en els tres 
punts d’acord de la Declaració. En el primer punt, respecte a les inversions a la comarca i a la 
ciutat,  es volia que la comarca del Baix Llobregat i Gavà no caigués a l’oblit del govern català 
ni de l’espanyol, en quant a inversions que estiguessin consensuades en el mon local i es creïn 
noves infrastructures i inversions i que ens facin un projecte des d’una prosperitat i una vessant 
respectuosa amb el medi, amb garanties socials i laborals pels nostres conciutadans. En relació 
al segon punt de l’acord, que parla sobre temes d’educació, el seu grup rebutjava qualsevol 
intent, bé fos del Ministre espanyol per raó de llengua, o bé del Conseller d’Educació català per 
raó de sexe, qualsevol model que el que proposés fos segregar a les persones i atemptar contra el 
model d’educació pública que ha estat avalat per la comunitat educativa i que tant èxit ha donat. 
Respecte al tercer punt, en referència a les declaracions del sr. Aleix Vidal Quadras, està clar, 
que condemnaven, com no podia ser d’una altra manera, aquelles manifestacions que utilitzessin 
l’amenaça o la violència per intentar coaccionar als ciutadans i ciutadanes en l’exercici dels seus 
drets i llibertats, les fes qui les fes, i encara  menys si  s’intentava provocar por per incentivar els 
seus interessos. Va dir que li agradaria resumir la seva intervenció utilitzant la primer apart del 
propi text expositiu de la Declaració presentada per ERC-EV-IxG, dient literalment: “Catalunya 
ha estat històricament un poble de pau i d’acollida. El treball i l’esforç de tots els seus ciutadans 
i ciutadanes, amb independència del seu origen, ha forjat un país amb enormes potencialitats de 
prosperitat; per això, perquè entenem que es pot crear un futur sense haver de criminalitzar o 
inventar-se un enemic, perquè creiem en la potencialitat i en la prosperitat dels pobles quan hi 
ha un projecte i no solament una protesta, donarem un vot afirmatiu, esta clar tot i que, des 
d’una perspectiva crítica, no compartim el to victimista que planteja ERC-EV-IxG, perquè per 
nosaltres el problema no és Madrid, sinó les polítiques conservadores que fan els partits que 
estan al poder, que són el Parit Popular i a la seva ombra CiU.” 
 
 
A continuació, el sr. Antoni Rafanell, regidor del grup municipal de CiU va avançar que la 
formació que representava votaria a favor de la Declaració Política .presentada per ERC-EV-
IxG  relativa als atacs de l’escola catalana, a la convivència democràtica i la discriminació que 
patia el Baix Llobregat i Gavà als pressupostos generals de l’Estat. Va dir que creia que no valia 
la pena entrar en debat ni anomenar segons quines persones, les quals insultaven i 
menyspreaven amb la seva manera de parlar, doncs per la seva banda, ells no els posaria ni al 
full.  
 
 
Tot seguit, va prendre la paraula la sra. Mónica Parés, regidora del grup municipal del PP, qui 
va manifestar, literalment: “Senyors d’ERC crec que l’únic moment del Plenari en el que ha 
vostès se’ls hi puja l’adrenalina és quan exposen les seves Declaracions Polítiques... Cosa que ja 
no ens sorprèn però que des del Grup Popular lamentem  perquè el nostre interès és treballar tots 
plegats per un Gavà millor, plural, unit i de concòrdia. Avui ens presenten una Declaració que 
com vostès varen comentar a la Comissió de Presidència, és un “max mix”... Doncs permeti’m 
que els hi digui que tractar qüestions tan rellevants com els pressupostos d’un Estat o l’educació 
dels nostres fills com un èxit discogràfic és un manca de respecte i responsabilitat. Parlen vostès 
de la discriminació de Gavà als pressupostos de l’Estat. Miri, el Govern de l’Estat fa els 
pressuposts que creu convenients per a tots els ciutadans del país. S’han dut  a terme retallades 



38 de  45 

en uns àmbits i reajustos en altres. I s’està fent perquè la situació econòmica que els seus 
companys del Tripartit i el context econòmic europeu, ho requereixen. Això, és actuar amb 
responsabilitats però el futur, igual que ha succeït a Galícia, reconeixerà els sacrificis que les 
persones hem de fer per l’interès general. Però la qüestió que els motiva es la que encapçala la 
seva declaració. D’avant-mà, volem manifestar el nostre recolzament a tots els Ministres del PP 
que freqüentment veuen manipulades les seves declaracions pels mitjans de comunicació 
públics catalans. El Ministre Wert no va dir un altre cosa diferent a que els nois i noies catalanes 
tinguin dret a una educació i uns coneixements amplis de la realitat i del país en el que viuen. 
Posaré un exemple personal: a mi, a l’escola. Em van ensenyar que el Riu Ebre neix a Fontibre, 
passa per Logroño, Zaragoza i Tortosa i desemboca formant un Delta per Amposta... I és 
lamentable que els nois i noies catalans només es quedin al Delta... Perquè per tenir aquests 
coneixements sobre un riu espanyol, no sóc menys catalana que vostè. Si vostès volen saber el 
que és adoctrinar, els hi recomano que mirin l’Escola pública actual, escola que va néixer amb 
el nacionalisme i que ha anat incrementant el seu odi a Espanya, que fomenta  
d’independentisme i que no deixa als pares que s’ensenyi amb la llengua que ells decideixin 
malgrat que això suposi vulnerar sentències.  Ens deia el Senyor Lorite que hem de viatjar. La 
gent ja viatja... Potser, els que haurien de viatjar i conèixer món són uns altres perquè com deia 
un gran escriptor “el nacionalisme és una malaltia que es cura viatjant”. Espanyolitzar crea 
obertura de mires i el que vostès fan és tancar ments.  I finalment, per acabar...Reconec que no 
ens faran cas, però només dir als senyors d’ERC que no s’obsessionin tant amb el PP, ja que 
sempre hem estat a anys llum en tots els nostres plantejaments i que enfoquin els seus esforços 
en recuperar l’Estelada... aquella que vostès sempre han enarborat i que ara sembla que el 
radicalisme i la deriva nacionalista de CIU els hi ha robat”. 
 
 
Va intervenir la sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde del grup municipal del PSC, qui va 
anunciar que la seva formació votaria a favor de la Declaració Política perquè hi havien tres 
qüestions amb les que estaven d’acord, una era en relació al projecte dels pressupostos generals 
de l’Estat pel 2013 que es van presentar fa uns dies i que considerava que continuaven girant 
l’esquena a les principals necessitats del país atès que només s’aplicava una política, que 
corresponia a la política de la retallada. En aquest sentit, entenien també que s’estava patint a la 
comarca i a Gavà un dèficit important en les previsions que es feien pel territori, que es 
materialitzava en una situació de menys competivitat, per l’aturada d’inversions i d’altres que ni 
tan sols es preveien. Va posar com exemple la connexió del cinturó litoral amb la C-32, estat de 
la xarxa viària, l’abandonament de la línia de rodalies entre Castelldefels i Cornellà, etc. La 
segona qüestió de la Declaració eren respecte a les declaracions que va fer el ministre Wert fa 
uns dies sobre el model d’ensenyament de l’escola catalana que havien de ser qualificades de 
despropòsit, doncs suposaven un gran desconeixement de la realitat i, a més, no entenia com 
encara des de l’àmbit local el PP mirava de justificar el fet “d’espanyolitzar als catalans”. Per 
acabar, i en relació a les declaracions del sr. Vidal Quadres, ja no sabia com qualificar-les, 
doncs demostraven que hi havia persones que ostentaven responsabilitats polítiques que, 
quedava clar, que s’havien begut l’enteniment doncs no es podia parlar de democràcia, de 
llibertat, i alhora fer referències de caràcter bèl·lic, atès que s’entenien com amenaces. En un 
debat com el nacionalista no era correcte guiar-se per la visceralitat sinó més aviat pel diàleg i el 
consens. A més, va voler remarcar que les declaracions eren desafortunades vinguessin de la 
banda que fos, perquè per un altra banda, s’ha plantejat la hipòtesi de quina banda es posarien 
els cossos de seguretat de Catalunya. Per això, el seu grup demanava responsabilitat política i no 
jugar amb aquestes qüestions perquè eren molt serioses. 
 
 



39 de  45 

Per concloure el debat, el sr. Pérez, va donar mostres d’agraïment als grups que votarien a favor 
de la Declaració i de retruc va voler recordar, als grups de caire unionista, que respecte a 
l’adoctrinament ideològic, els qui l’havien patit era la gent de certa edat que van patir l’escola 
franquista en pròpia carn, com era la negació de l’idioma del meu país. I per sort, avui en dia el 
seus fills i d’altres de Gavà, tinguin l’origen on sigui, acabaven l’escola amb una formació amb 
les dues llengües i això ningú no ho podia negar. Com tampoc podien negar que a Catalunya, el 
castellà no corria cap perill, això ho sabien i ho podien explicar als seus amics de Madrid. Va 
adreçar-se al sr. Sáez per dir-li que si era veritat que ell no tenia cap problema per expressar-se 
en castellà, El sr. Ibáñez havia redactat totes les seves preguntes en castellà i tampoc ningú no li 
havia dit pas res. Creia que s’inventaven pel·lícules que no anaven amb el tema lingüístic atès 
que els partits unionistes sempre jugaven amb aquesta doble vessant. En contesta a la falta de 
respecte que al·ludia la sra. Parés li va dir que la falta de respecte era la que tenien els ministres 
del seu grup, com ara Rajoy, Aznar, Wert, que mantenien una posició molt bel·ligerant en tots 
els aspectes amb el nostre país i que s’accentuaria a mesura que s’acostessin les eleccions. Va 
apuntar que tenia dos fills, un de disset anys i un de catorze, i, podia assegurar que tenien 
coneixements lingüístics en 3 idiomes i una bona formació en geografia, amb la qual cosa no 
entenia perquè deia que no era un bon model educatiu, si sabia que era fals.  
 
 
4)  - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNIC IPAL D’ICV-EUiA 
RELATIVA A LA SITUACIÓ DE POBRESA I RETALLADES DE D RETS DELS 
CIUTADANS I CIUTADANES DE CATALUNYA I L’ESTAT ESPAN YOL  
 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel grup municipal d’ICV-EUiA 
relativa a la situació de pobresa i retallades de drets dels ciutadans i ciutadanes de Catalunya i 
l’Estat Espanyol, declaració que, després del debat i un cert consens entre els grups que 
finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva:  
 
PRIMER .- Sol·licitar al Govern de la Generalitat la garantia de que es disposen de recursos 
suficients per l’atenció ràpida i eficient de les resolucions de les  peticions de la Renda Mínima 
d’Inserció durant l’últim trimestre de 2012. 
 
SEGON.-  Sol·licitar al govern espanyol que es derogui el Reial Decret Llei 20/2012 de 13 de 
juliol, especialment en el seu articulat referit a la Llei 39/2006  
 
TERCER.-  Sol·licitar al govern espanyol la recerca de vies alternatives per fer sostenible el 
sistema estatal d’atenció a la dependència, vies que no haurien de passar pel retall de 
prestacions i serveis sinó per un nou sistema de finançament basat en una reforma dels sistema 
fiscal espanyol que incrementi la seva progressivitat i faciliti una lluita eficaç contra el frau 
fiscal 
  
QUART .-  En cas que es decideixi no atendre les sol·licituds anteriors, sol·licitar al govern 
espanyol l’habilitació de partides pressupostàries addicional que permetin als Ajuntaments 
compensar els sobrecostos que els hi implicarà la reforma, per exemple per l’increment 
previsible de demanda de SAD-Social. 
 
CINQUÈ.- Sol·licitar al Govern Espanyol i Català que procedeixi a una rigorosa revisió dels 
pressupostos anuals per tal de dotar de majors recursos a aquells serveis que son pilars bàsics de 
l’Estat del benestar i d’inversió social reordenant despesa d’altres llocs no prioritaris en aquest 
moment degut a les circumstàncies que es viuen.  
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SISÈ.- Notificar els presents acords a la ciutadania de Gavà, al Ministeri d’Igualtat i Serveis 
Social del Govern Espanyol, i a la Generalitat de Catalunya. 
 
La Declaració política va ser aprovada per tretze (13) vots a favor (9 PSC, 1 ICV-EUiA, 2 ERC-
EV-IxG i 1 C’s), cap en contra i set (7) abstencions (4 PP i 3 CiU), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
La Sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde del grup municipal d’ICV-EUiA, va indicar que en el 
text definitiu anaven incorporades les esmenes aportades pel grup municipal de C’s. La 
Declaració va sorgir arran de les dades que va publicar la Diputació de Barcelona respecte a les 
condicions de vida i hàbits de la població al 2011 on es situava la taxa de pobresa de Catalunya 
per sobre de l’espanyola i vuit punts per sobre de la mitjana europea. Hi havia un 29,5 % de 
catalans i catalanes que estaven en risc d’exclusió social i un 57% de la ciutadania que patia 
dificultats per arribar a final de mes. Molts ciutadans estaven patint una situació de precarització 
de les condicions de vida, degut a la crisi del sistema i, a més, s’afegien les retallades que 
s’estaven fent als pilars de l’Estat del Benestar. També --va dir-- sorgia l’esmentada Declaració 
de dues actuacions, com era, per una banda, la preocupació dels ajuntaments, vistos determinats 
fets que havien dut a terme altres administracions, com ara l’autonòmica, en relació a la revisió 
dels expedients de la renta mínima d’inserció i, per altra banda, el Reial Decret fet pel govern 
estatal que implicava unes retallades altament lesives en el desplegament de la Llei 39/2006, de 
promoció de l’autonomia personal i atenció a les persones amb situació de dependència, 
canviant els criteris que feien que molts potencials beneficiaris poguessin acabar la seva vida 
sense gaudir d’uns drets que la legislació els hi reconeixia. Per tant, era l’esmentada situació la 
que havia provocat que es dugués al Ple l’aprovació de l’esmentada Declaració Política, de la 
qual, seguidament,  va llegir la part dispositiva, però que íntegrament deia: 
 

“Els ciutadans i ciutadanes de Catalunya, i d’arreu de l’Estat, estan patint una 
situació sense precedents de precarització de les seves condicions de vida arrel de 
la situació de crisis del sistema i de les polítiques que es porten a terme amb la 
retallada dels pilars de benestar que tant havien costat construir i que són la 
garantia de  la igualtat d’accés i d’oportunitats de les persones.  
 
A dia d’avui la situació de la taxa de pobresa en Catalunya, està per sobre de 
l’espanyola  i supera en 8 punts la mitjana europea. El 29.5% dels catalans i les 
catalanes estan en risc d’exclusió social, i el 57% de la ciutadania pateix 
dificultats per arribar a final de mes, segons les dades publicades de l’enquesta de 
Condicions de vida i hàbits de la població de 2011 publicada per la Diputació de 
Barcelona.  
 
Aquesta realitat no es pot amagar i s’ha d’abordar de manera prioritària i 
responsable  si el que volem és una societat amb futur i possibilitats.  
 
Els Ajuntaments estem veritablement preocupats per la situació actual com a 
administració més propera a la ciutadania que ha de donar resposta diària a les 
realitats ciutadanes. Constatem que diferents accions i mesures que es prenen de 
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manera unilateral per Administracions supralocals sense tenir en compte el 
consens amb el món local, agraven la situació de les famílies i ens fan patir en 
primera línia les conseqüències.  Un exemple d’això potser quan el mes d’agost 
d’aquest any 2012, el govern de la Generalitat va decidir unilateralment la revisió 
del programa de renta mínima d’inserció (a través de  la ETT Randstad amb un 
cost de 92000 euros), i va deixar sense pagar l’ajuda  social (que es l’últim eslabó 
per no caure en la exclusió social) a moltes famílies fent patir els efectes també a 
les Administracions locals. 
 
A dia d’avui i fins a final d’any la situació seguirà sent complicada respecte a les 
partides destinades a la renda mínima d’inserció i a la resolució ràpida i 
garantitzada de les famílies peticionàries i, si tenim en compte les dades reals del 
país, la situació no dibuixa una perspectiva de futur gaire alentadora.  
 
A aquesta situació de vulnerabilitat social li hem d’afegir noves mesures 
adoptades per el Govern Estatal com el Reial Decret Llei 20/2012 de 13 de juliol 
que implica retallades altament lesives pel desplegament de la Llei 39/2006 de 
Promoció de l’Autonomia Personal i Atenció a Persones en Situació de 
Dependència, a la que s'afegeixen altres introduïdes aquest mateix any com són els 
nous criteris de baremació decretats per la Generalitat que impliquen que moltes 
situacions que anteriorment es valoraven en Grau 3 ara es facin en Grau 2 i per 
tant amb menys prestacions associades que produiran que molts potencials 
beneficiaris acabaran la seva vida sense haver pogut gaudir d’un suport que 
necessiten i que la legislació vigent els hi reconeix, i sumant-hi la rebaixa d’un 
15% de les quanties de les prestacions econòmiques per cuidadors/es no 
professionals.  
 
Al llarg dels anys s’han destinat recursos a organismes  per diferents actuacions 
que ascendeixen a una xifra global total per l’Administració molt considerable 
perquè la situació era un altre, però en aquest moment, aquests recursos son 
necessaris i s’han de prioritat i enfocar cap al manteniment dels pilars del 
benestar i les polítiques socials.  
 
Per tot això, el Grup Municipal d’ICV-EUiA proposa al Ple l’adopció del següents 
 
ACORDS 
 
Primer.- Sol·licitar al Govern de la Generalitat la garantia de que es disposen de 
recursos suficients per l’atenció ràpida i eficient de les resolucions de les  
peticions de la Renda Mínima d’Inserció durant l’últim trimestre de 2012. 
 
Segon.-  Sol·licitar al Govern Espanyol que es derogui el Reial Decret Llei 
20/2012 de 13 de juliol, especialment en el seu articulat referit a la Llei 39/2006  
 
Tercer.-  Sol·licitar al Govern Espanyol la recerca de vies alternatives per fer 
sostenible el sistema estatal d’atenció a la dependència, vies que no haurien de 
passar pel retall de prestacions i serveis sinó per un nou sistema de finançament 
basat en una reforma dels sistema fiscal espanyol que incrementi la seva 
progressivitat i faciliti una lluita eficaç contra el frau fiscal 
  



42 de  45 

Quart.-  En cas que es decideixi no atendre les sol·licituds anteriors, sol·licitar al 
govern espanyol l’habilitació de partides pressupostàries addicional que permetin 
als Ajuntaments compensar els sobrecostos que els hi implicarà la reforma, per 
exemple per l’increment previsible de demanda de SAD-Social. 
  
Cinquè-  Sol·licitar al Govern Espanyol i Català que procedeixi a una rigorosa 
revisió dels pressupostos anuals per tal de dotar de majors recursos a aquells 
serveis que son pilars bàsics de l’Estat del benestar i d’inversió social reordenant 
despesa d’altres llocs no prioritaris en aquest moment degut a les circumstàncies 
que es viuen.  
 
Sisè.- Notificar els presents acords a la ciutadania de Gavà, al Ministeri d’Igualtat 
i Serveis Social del Govern Espanyol, i a la Generalitat de Catalunya.” 

 
El sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, va indicar que la seva formació 
compartia el neguit expressat pel grup ponent, en quant a la degradació de l’economia social, a 
les polítiques que afectaven a la depesa social, i a les retallades que, el seu grup entenia, 
s’haurien de racionalitzar. En aquest sentit, va agrair la incorporació de la seva proposta a la 
Declaració i que facilitava el vot favorable de la seva formació. Va voler remarcar que la 
proposta feta anava en la mateixa línia que el prec presentat en el mateix Ple, i per això 
demanava que els governs fossin molt més curosos en els pressupostos i en les deferents 
partides, posant una sensibilització social que en aquest temps creia que s’havia de tenir. 
 
 
Per part del grup municipal d’ERC-EV-IxG, el seu regidor-portaveu, sr. Andreu Pérez, va fer 
referència a l’argument de la pel·lícula de Wall Street interpretada pel sr. Michael Douglas on es 
posa èmfasi a aprofitar les escletxes del sistema capitalista per tal d’enriquir-se, deixant de 
banda la honestedat, i trinxant a la resta de la gent. En el fons era el que estava succeint en 
l’actualitat, un capitalisme salvatge gens humà, sí és que alguna vegada el capitalisme havia 
tingut rostre humà. Va comentar que recentment s’havien fet públiques les dades més recents 
sobre la pobresa a Catalunya difoses per la Taula d’Entitats del Tercer Sector, que presideix 
Àngels Guiteras. Les dades eren escruixidores: un 21,9 per cent dels catalans viu per sota del 
llindar de la pobresa, xifra que augmenta fins el 28 per cent en el cas dels infants catalans. Un 
57 per cent dels catalans tenen problemes per arribar a finals de mes, i un 28 per cent té moltes 
dificultats per a fer-ho. A banda, un 15,5 per cent de la gent no pot pagar els rebuts de 
l’habitatge, la qual cosa vol dir que en qualsevol moment, si no ha passat ja, els poden tallar la 
llum, l’aigua o el gas per escalfar-se. Va dir, literalment: “Totes aquestes dades retraten de 
manera molt crua la societat en la qual vivim. I el fet que hi convisquem sense prendre’n 
consciència retrata també el sistema de valors que tenim i la seva degradació. Però per combatre 
la pobresa cal una pluja fina d’acció política i social per atacar les causes que la generen i no 
aplicar-hi només cures pal·liatives. És evident que la crisi afecta tothom, però a alguns de 
manera més intensa que no pas a la resta. De fet, tots els indicadors mostren que la crisi ja està 
afectant greument les classes mitjanes, que són el gruix de la societat catalana. I les classes 
mitjanes són les que més consumeixen i les que sostenen el país: si s’empobreixen no només 
empobrim el país, sinó que n’hipotequem el futur per a una generació sencera. La classe política 
i les nostres institucions han de prioritzar la resolució d’aquests problemes i capgirar la 
tendència. La pobresa ha d’anar a menys i no pas a més. Arreu del món la pobresa retrocedeix i 
és absurd i injust que precisament a Catalunya s’incrementi cada setmana que passa. No és cap 
secret que sóc partidari de l’Estat propi, dit d’una manera més clara, de la independència, com 
qualsevol persona mínimament documentada, viatjada i llegida, però un Estat propi no em 
servirà de res si alguns del problemes endèmics que arrosseguem no hi troben remei. El combat 



43 de  45 

contra la pobresa n’és un, si no el més important que també tindrem que resoldre amb el nou 
estat propi” 
 
 
Seguidament, el sr. Antoni Rafanell, regidor del grup municipal de CiU, va manifestar que no 
tenia cap dubte que la qüestió era molt important i sensible per a tots els presents a la sessió 
plenària. Però va matisar que, per tal que la formació política a la qual representava votés a 
favor de la Declaració Política, seria necessari que es modifiquessin alguns punts. Així, va dir 
que no era cert el que es dia al quart paràgraf respecte de la modificació unilateral de la revisió 
del programa de renda mínima d’inserció doncs prèviament hi va haver un diàleg amb les 
entitats municipals. Malgrat demanar més diàleg amb els ajuntaments el cert era que el procés es 
va parlar amb l’Associació Catalana de Municipis i las Federació Municipal Catalana que eren 
les entitats que els representaven. Va assenyalar que el decret va estar exposat a informació 
pública i que per tant, l’assumpte de la renda bàsica no era com volien fer veure alguns. 
Respecte al sisè paràgraf va dir que la llei de dependència ja va néixer coixa tal i com ho va 
advertir CiU en el seu moment, doncs es va crear una llei estatal que no tenia el finançament 
necessari i ara, entre d’altres qüestions, s’estaven patint les conseqüències. Dins de la part 
dispositiva de la Declaració va apuntar que en relació al primer punt la Generalitat estava 
resolent de manera ràpida i eficient les sol·licitud de la renda mínima d’inserció. En el tercer 
punt caldria afegir altres mesures per fer que el sistema fos sostenible, indicant, que una 
possible solució seria l’eliminació de duplicitats de competències de l’Estat amb les comunitats 
autònomes, així com una reducció de l’estructura estatal ja que fins ara, només es retallava per 
un banda, és a dir, dels recursos de les comunitats autònomes. 
 
 
A continuació va fer ús de la paraula el sr. Sergio Engli, del grup municipal del PP, qui va dir 
que des del punt de vista social tothom tenia clar que hi havia un problema i que el fet de viure’l 
provocava un patiment. També tenien clar que potser s’havien fet unes actuacions que 
probablement no eren les millors en aquest sentit. Va explicar un cas sobre la qüestió de la renda 
d’inserció que va ser el que a ell li va fer entendre que és el que es va pretendre fer amb el tema 
de la renda d’inserció. Va ocórrer durant el mes d’agost, i va ser quan va veure a l’ajuntament 
una senyora que cridava com una boja perquè no se li havia pagar el PIRMI. Va pujar als 
serveis socials on ell va suposar que allí li van donar els diners que li pertocaven, bé perquè 
l’ajuntament els hi va avançar, o per un altre motiu, doncs ho desconeixia, però el fet és que, 
quan va baixar li va dir a la nena que l’acompanyava que ara ja tenien els diners i ja es podien 
anar de vacances. El sr. Engli es va quedar gelat alhora que indignat. És per això, que ell entén 
que el que el Govern de la Generalitat va voler fer, era un control de l’ajuda, que segurament no 
es va dur a terme de la millor manera. En relació a la sol·licitud, continguda a la Declaració 
Política, de la derogació del Real Decreto-Ley 20/2012 en la part que afecta  a la Ley 39/2006 
de Promoción de la Autonomía Personal y Atención a las personas en situación de dependencia, 
va puntualitzar que aquesta va ser una llei electoralista que es va fer de pressa i corrents en un 
moment en el que la situació econòmica ja començava a estar tocada. I es va obligar a les 
comunitats autònomes a que donessin una quantitat de diners per aquelles persones necessitades 
però carregant el cost sobre dites comunitats autònomes. Va afegir que quan es governava 
s’havia de ser responsable amb els que es feia i es deia, per la qual cosa, no s’hauria d’haver 
tirat endavant la llei sinó hi havien fons suficients per portar-la a terme. Que la seva formació a 
nivell estatal no tenia cap intenció de derogar dita llei però, atesos els recursos existents, sí de 
limitar l’àmbit, que d’entrada, se li volia donar. Per tant, entenent el plantejament que se li fa en 
la Declaració el grup que representava no podia, en cap cas, votar-la en contra, però tampoc 
podien estar a favor, precisament per responsabilitat.  
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Va intervenir el sr. Alcalde per aclarir que, atenent al principi de rigorositat, la conversa que 
hagués escoltat el sr. Engli no la podia elevar a categoria, entre altres coses, perquè aquest 
ajuntament no pagava renda mínima d’inserció, ni pagava PIRMI ni pagava res, atès que es 
realitzava transferència bancària directament a l’usuari, que va ser el canvi que la Generalitat va 
introduir. Al mateix temps va recordar que l’equip de govern sempre havia estat d’acord amb la 
persecució del frau.  
 
 
En el torn corresponent al grup municipal del PSC, va ser la sra. Raquel Sánchez, tinenta 
d’alcalde, qui va anunciar que la seva formació política votaria a favor de l’esmentada 
Declaració Política, perquè, tal i com es deia en dita Declaració, hi havien moltes persones i 
famílies al nostre país que estaven en una situació dramàtica, doncs no trobaven feina, no 
arribaven a fi de mes, patien denonaments, etc. El que li sorprenia era que els grups del PP i CiU 
diguessin que estaven sensibilitzats amb el tema quan en realitat eren ells els responsables de la 
paralització de les esmentades lleis, com era el cas de la regulació de la renda mínima d’inserció 
quan fa un any es van produir uns aldarulls quan el Conseller va decidir paralitzar els 
pagaments, d’una manera unilateral trencant el consens que s’havia aconseguit a l’hora de 
regular aquesta prestació. Va recordar que el seu grup, en el mes de juliol, va presentar en seu 
parlamentaria una proposta per introduir reformes a la  regulació que s’havia fet però no van 
prosperar gràcies al suport o l’abstenció del PP, aconseguint-se que la renda mínima d’inserció 
deixés de ser una acció de solidaritat de caràcter universal i estigués condicionada a les 
disponibilitats pressupostàries, i a més, s’haguessin modificat els requisits amb la qual cosa 
s’havia deixat molta gent sense accés. També va voler condemnar l’expressió feta pel sr. Engli, 
molt desafortunada, relativa a un hipotètic cas de comissió d’un frau en relació a la renda 
mínima d’inserció. Pel que feia a la llei de la dependència, va negar el caràcter electoralista de 
la mateixa, atès que la situació de les persones amb dependència era una realitat social, doncs hi 
havia gent que tenia un grau de dependència molt acusat que feia que no poguessin 
desenvolupar la seva vida amb normalitat, així com un col·lectiu de familiars que s’havien de 
dedicar a la cura de dites persones. Reconeixia que si bé la dotació pressupostària de la citada 
llei era difícil d’obtenir s’havien de buscar recursos. També va recordar el seu caràcter 
sostenible atès que les persones cuidadores s’havien de donar d’alta i cotitzar a la Seguretat 
Social. Va concloure reiterant que votarien a favor de la Declaració Política afegint que 
continuaven pensant que s’havia de fer un esforç per parts dels governs ja que per això tenien 
una responsabilitat. 
 
 
Per acabar el debat sobre la Declaració va tornar a intervenir la Sra. Blanco, qui va dir que les 
dades que havia presentat el grup de CiU no eren verídiques, i que el Ple de l’ajuntament ja es 
va posicionar en el seu dia sobre el fet que la qüestió de la revisió de la renda mínima hagués 
estat una decisió unilateral de la Generalitat no consensuada amb aquest ajuntament ni amb 
d’altres. Va voler agrair el suport que se li donaria a la Declaració Política per part d’alguns 
grups i alhora va voler plantejar una reflexió en el sentit de que el sr. Engli havia dit que quan es 
governava s’havien de prendre decisions, quedant clar quines eren les decisions i, en 
conseqüència, quins eren els models que es defensaven. Així el grup que ella representava 
defensava els drets socials lluitats i aconseguits per la ciutadania i no pas el model de 
capitalisme i polítiques conservadores que l’únic que feia era carregar sobre les espatlles dels 
treballadors i treballadores les càrregues i les complicacions d’una crisi que no l’havien pas 
creat ells, i el pitjors es que de vegades es sospitava que fossin fraudulents. En canvi, el 
Ministeri de la Seguretat Social es va plantejar que el frau per desocupació era només d’un 0,15 
%. Va recordar que estava a favor de perseguir el frau, però potser parlaven de fraus en termes 
diferents perquè mentre aquí es parlava d’un exemple desafortunat d’hipotètic frau, la formació 
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que ella defensava plantejava perseguir el frau d’una manera àmplia mentre que el partit del sr. 
Engli mirava de criminalitzar uns pocs i fer una amnistia a la resta. Va citar casos coneguts i 
amb noms i cognoms, no com la senyora al·ludida com podia ser el cas Undargarín. Creia que 
els temes eren prou importants com per parlar des d’una perspectiva molt seriosa i veure les 
necessitats reals que hi havien en temes de drets socials.  
 
 
En una darrera intervenció, el sr. Engli va manifestar que potser l’exemple que havia posat no 
era el més adient o potser no s’havia entès la manera com volia plantejar-ho. El que havia de 
quedar molt clar era la preocupació de la seva formació en aquest sentit, i per això, havia 
anunciat que el seu grup s’abstindria però que, per responsabilitat, hi havien certes coses que no 
es podien produir. 
 
 
Va intervenir el sr. Alcalde per dir que, tal i com havia comentat el sr. Engli, governar 
significava prendre decisions, i va recordar que l’equip de govern municipal va prendre en el 
seu dia la decisió de no retallar cap despesa social de l’ajuntament, que també era una manera de 
prioritzar. 
 

---------- 
 
Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
vint hores, cinquanta-cinc minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari accidental en 
dono fe. 
 
             L’Alcalde                                                                                  El Secretari accidental 
 
 
 
 
 
    Joaquim Balsera García                                                                       Joaquín García Lorca 
 
 
 


